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Utorak, 26. novem­bar 2002.
Svedok C-061 (Milan Babić)  

(privatna sednica,  odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost) 
Otvorena sednica

Optuženi je pristupio Sudu
Početak u 9.14 h

Molim ustanite. Međunarodni krivični sud za bivšu Jugoslaviju zaseda. Izvo­
lite, sedite.

SUDIJA MEJ: Upravo smo dobili dokument koji je označen sa D-57, to je 
transkript intervjua ovog svedoka sa Tužilaštvom. Izvolite. 

TUŽILAC UERC-RECLAF: Časni Sude, samo sam htela da pomenem da ćete 
u intervjuu da nađete jedan deo koji je osenčen sivom bojom. To su delovi 
koje juče nismo čuli i videli.

SUDIJA MEJ: U redu, imamo ceo intervju pred sobom. Izvolite, gospodine 
Miloševiću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pa danas, za početak, da počnemo od one karte sa 
kojom je ovaj svedok startovao. Mislim da to nije bilo na privatnoj sednici, 
pa pretpostavljam da je ni sada nećete zatvarati zbog toga. 

SUDIJA MEJ: Pretpostavljam da je to karta RSK.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Sa tim ste počeli svedočenje ovog svedoka. Nema 
potrebe da specijalno razgledamo.

SUDIJA MEJ: Samo trenutak. Radi zapisnika moramo da konstatujemo da je 
to dokazni predmet 326, tabulator 11 i svedok mora da dobije primerak. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pre nego što nastavim, hteo bih da vam skrenem 
pažnju da je po mom računu glavno ispitivanje trajalo 24 sata. Vi ste meni 
rekli da ću imati 20 sati, pa tražim da vi to pogledate, pa da onda ustanovite 
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da li je tačno ili nije. Možda sam ja pogrešio. Dozvoljavam da sam napravio 
grešku te vrste, ali to kažem. Dakle ...

SUDIJA MEJ: Gospodine Miloševiću, dozvolite mi da odgovorim. Zaista ni­
ste u pravu, trajalo je 20 sati i ja sam to ovde zapisao.

UNAKRSNO ISPITIVANJE: OPTUŽENI MILOŠEVIĆ

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Pre svega, da li je tačno da ovo 
nije bila nikakva tajna karta?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ovo je javni dokument. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Shvatam, javni dokument. Čitava Kraji­
na je bila tim zatrpana, ovo je bila neka vrsta prospekta, Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne prospekt, već ono što jeste, karta sa po­
dacima. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Karta sa podacima sa rezimeom, sa 
svim podacima na poleđini karte, čak i sa kratkim sadržajem na engleskom 
jeziku, za svrhe da se deli strancima, Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne znam u koje je sve svrhe korišćena.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne znam u koje sve svrhe je korišćena, ja sam 
je dobio 1994. godine. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I to je izdala Srpska vojska Krajine uz 
pomoć časopisa ‘’Vojska’’ iz Beograda, je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Časopis ‘’Vojska’’ uz pomoć Novinsko-izda­
vačke ustanove ‘’Vojska’’ iz Beograda.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Tu gore je grb Republike Srpske Krajine 
i grb Srpske Vojske Krajine.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Novi grb, odnosno grb iz 1994. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, na poleđini, želeo bih da to vi 
sad prokomentarišete, kao što ste ovu kartu komentarisali, ali pre toga recite 
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mi, molim vas, koliki je i kakav je bio procenat stanovnika po nacionalnoj 
strukturi u opštini Knin?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Opština Knin je imala oko 90 posto srpskog 
stanovništva ili nešto do 90 posto, a ostalih 10 posto, znači oko devet posto 
Hrvata i jedan posto Jugoslavena, čini mi se. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, otprilike je taj procenat bio 1981. 
godine
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Možda griješim u procenat, dva.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Neka je otprilike taj. Da li se sećate da je 
rukovodstvo Republike Srpske Krajine vrlo često isticalo činjenicu da Hrvati 
u Kninu žive ravnopravno kao svi drugi građani i da se vlasti Republike Srp­
ske Krajine ne ponašaju prema Hrvatima kao što se ustaške vlasti ponašaju 
prema Srbima? Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Kako su Hrvati živeli u Kninu, oni najbolje 
znaju, a znaju i ljudi, Srbi iz Knina. Ja ću samo dati tri primjera. Sigurno da 
se nisu osjećali ugodno u vrijeme međunacionalnih nesporazuma i sukoba, 
ali činjenica je da je u, da su već u oktobru mjesecu neki građani hrvatske 
nacionalnosti i Albanci trpjeli štetu zbog događaja u Kninu. Činjenica je da 
je u aprilu mjesecu 1991. godine milicija Krajine selektivno počela da odu­
zima naoružanje od građana, znači ne od svih, nego od građana hrvatske 
nacionalnosti, posebno se to dešavalo u selu Potkonju, zatim u Kninskom 
polju i Vrpolju. Posebno su neprijatnosti doživjeli, da kažem ne samo nepri­
jatnosti, već stradanja, stanovnici hrvatskog sela Kijeva 26. avgusta 1991. 
godine prilikom artiljerijskog napada JNA. Takođe, 1993. godine Hrvati u 
Kninu osjećali su se ne samo vrlo nesigurno, već su bili fi­zički maltretirani 
od izbjeglica iz okoline Benkovca nakon napada hrvatske vojske na Ravne 
Kotare, posebno od ljudi iz Islama Grčkog i okoline koji su dolazili u Knin. 
Njih je policija organizovano dovodila u Knin i huškala ih da se useljavaju u 
hrvatske kuće u Potkonju i Vrpolju, pa su Hrvati morali bježati, sklanjati se u 
dom u Vrpolju. Policija je organizovala iseljavanje Hrvata, autobusima preko 
Žitnića prema teritoriji koju je kontrolisala hrvatska Vlada. Toliko što se tiče 
Knina. Da ne budem cinik, ali Hrvati su u Kninu bolje prošli, iako su prolazili 
na ovakav način, nego Hrvati na drugim područjima na kojima su vođene 
oružane borbe.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja se sećam, na primer, da je Milan Mar­
tić sa ponosom govorio da Hrvati u Kninu žive potpuno ravnopravno, što 
smo mi, naravno, uvek sa najvećim odobravanjem primali. A drugo i jedan 
vaš kolega, zaštićeni svedok, ne baš toliko zaštićen kao vi, ali takođe zašti­
ćeni svedok potvrdio je da su u Kninu Hrvati živeli ravnopravno. Da li vi to, 
znači, demantujete sada?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa evo, ja sam rekao kako je to bilo ravno­
pravno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Odnosno vi smatrate da, odnosno tvrdi­
te da oni nisu živeli ravnopravni u Kninu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja znam da se nisu osjećali prijatno i osjećali 
su strepnju. Ja znam mnoge Hrvate iz Knina koji su se osjećali ugroženo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste očigledno bili na vrlo važnoj funk­
ciji, da je sada ne konstatujemo na otvorenoj sednici. Ako ste ustanovili da 
je bilo takvih, eto, maltretiranja, što to niste sprečili?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa vlasti u Kninu su djelovale na nekoliko 
načina da bi se na neki način stvari smirile. Prvo, raspušten je štab ili kako 
se već zvao, Štab za odbranu Knina, za barikade. Taj štab je bio formiran u 
Golubiću, odnosno, preciznije, formiran je 16. avgusta 1991. godine u Pa­
đanima, a sjedište je bilo u Golubiću. Takođe, nastojalo se i izdejstvovalo da 
se rasformira Savet narodnog otpora koji je najviše pravio nerede i pravio uz­
bunu tad kad nije bilo potrebno. Nastojalo se preko Vlade Republike Srpske 
Krajine da se policija stavi pod nadzor vlade i civilnu kontrolu i imenovan je 
pravnik na mjesto ministra unutrašnjih poslova u Vladi SAO Krajine. Zatim, 
početkom avgusta, takođe preko Vlade Krajine, vođene su određene akcije 
da bi se policija i DB paralelne strukture potčinile legalnim vlastima Krajine. 
To je takođe učinjeno 21. novembra 1991. godine, preko Skupštine SAO 
Krajine. Neki napori su činjeni i u februaru mjesecu 1992. godine, ali je već 
bila vrlo oslabljena pozicija vlasti koje su to činile. To nije ostvareno zbog 
toga što ste vi podržavali te strukture.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A ovaj svedok koji je pre vas, vaš kolega 
koji je ovde bio pre vas kaže baš suprotno. A koje strukture? Ja prvi put ču­
jem izraz ‘’paralelne strukture’’, mislim tu sam informaciju čuo sad od vas 
ovde, da ste u Krajini imali paralelne strukture.
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To su strukture koje su formirane od strane 
DB-a Srbije, Jovice Stanišića, Frenkija i vas lično. Te strukture su 1991. godi­
ne, odnosno 16. avgusta 1990. godine nastojale da dobiju legitimitet i pokri­
će od Srpske demokratske stranke i one su ih i dobile na sastanku Glavnog 
odbora u Pađanima 16. avgusta 1990. godine. Međutim, te strukture su 
počele da dejstvuju na način kako to nije bilo zamišljeno. Zamišljeno je tada 
bilo u Pađanima da se preduzmu mjere da hrvatska vlada preko Ministarstva 
unutrašnjih poslova ne ugrozi izjašnjavanje Srba na plebiscitu za srpsku auto­
nomiju. Međutim, te strukture koje su formirane u Golubiću pozivale su se 
na autoritet SDS-a i na autoritet predsjednika opštine i tamo su formirale, 
ne Štab za kontrolisanje barikada, već ratni logor. Na inicijativu predsjednika 
Skupštine Opštine Knin, Izvršni odbor Srpske demokratske stranke je počet­
kom septembra 1990. godine donio odluku da se te strukture raspuste. I 
predsjednik Skupštine je na tome nastojao i taj logor je rasformiran. Martić 
koji je vodio taj logor preselio se kasnije iznad Golubića u šumu, pa kasnije 
na jednu livadu. Posle je prešao na Sinobadovu glavicu u dom, spomen 
dom, a kasnije na kninsku tvrđavu. Od 30. septembra, pa na dalje, prešao 
je, odnosno bili su u stanici milicije u Kninu. Jovica Stanišić je 1990. godine 
u avgustu mjesecu već bio u kontaktu sa tim strukturama. Te strukture su 
preuzele kontrolu nad Centrom za obavještavanje opštine Knin. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas ...

SUDIJA MEJ: Sačekajte trenutak, jedan po jedan, molim vas. Dozvolite da 
svedok završi, ali molim vas da vaši odgovori budu kratki, svedoče C-061, ta­
ko da optuženi ima mogućnost da vam postavlja pitanja. Da li ima još nešto 
šta želite da dodate o ovoj strukturi?

SVEDOK C-061: Ova struktura je počela da se formira 1990. godine. Ona 
je javno predstavljena preko Savjeta narodnog otpora, a kasnije je djelovala 
zajedno sa Sekretarijatom za unutrašnje poslove i Ministarstvom unutrašnjih 
poslova SAO Krajine kao paralelna struktura, u smislu da se nisu potčinjavali 
vlastima, legalnim vlastima SAO Krajine. Vlasti SAO Krajine su djelimično 
učestvovale u imenovanju određenih funkcionera iz te strukture, ali sa sa­
svim određenim ciljem i zadatkom, kao što je, na primjer, bio slučaj kada je 
imenovan sekretar unutrašnjih poslova ili ministar unutrašnjih poslova Milan 
Martić.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To se kod nas na srpskom jeziku kaže 
‘’smuti pa prospi’’. Hajde mi, molim vas, objasnite, objasnite mi ko su ti 
ljudi, ko čini tu paralelnu strukturu? Evo, dajte mi imena ovde, ko je ta pa­
ralelna struktura 1990. godine, kažete u Kninu i okolini? Ko je to paralelna 
struktura?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Milan Martić, Jovo Vitas, Nebojša Mandinić, 
Jovica Stanišić, novinar Cvetković, nepoznat čovjek čijeg se imena ne sjećam 
iz sobe za kriptozaštitu i drugi ljudi koji su bili sa njima u vezi i iz SDS-a i iz po­
litike i od građana. Znači to je ta struktura koju sam ja uočio 1990. godine, 
od avgusta pa preko jeseni 1990. godine do januara 1991. godine. 1991. 
godine tu strukturu su činili Jovica Stanišić, Franko Simatović, Milan Martić, 
Dušan Orlović, naravno Dušan Orlović je bio tu i 1990. godine i ljudi koji su 
bili pod njihovom kontrolom i uticajem. To su bili neki predsjednici opština, 
kao na primjer predsjednici opština Lapac, Korenica, Benkovac, pa potpred­
sjednik Vlade Krajine Dušan Carević. Kasnije se 1992. godine, pod uticajem 
Jovice Stanišića, priključio i Velibor Matijašević, predsjednik Skupštine. Pod 
uticajem vašim i Jovice Stanišića i Budimira Košutića, toj strukturi je prišao i 
Mile Paspalj i ta je struktura uspela da od 16. do 26. februara, uspeli su tada 
da uspostave i formalnopravnu vlast u Republici Srpskoj Krajini.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vrlo dobro. Recite mi, sad počinje da 
mi biva malo jasno, je l’ vi smatrate paralelnom strukturom sve funkcionere 
u Republici Srpskoj Krajini, a prethodno u SAO Krajini koji su bili u konfron­
taciji sa vama?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne, već one koji nisu poštovali odluke vla­
de i skupštine SAO Krajine i koji su vršili prinudu, nasilno prisiljavali vladu i 
skupštinu da ih toleriše, odnosno da ih ne ... Prosto su silom onemogućavali 
vladu i skupštinu da vrši svoju legalnu vlast nad njima. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa šta su oni bili, jesu li oni bili neka 
frakcija u SDS-u ili su bili članovi različitih partija? Šta su bili oni, kakva struk­
tura?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Oni su bili članovi DB Srbije, članovi tako­
zvanog DB-a u Krajini, pripadnici milicije SAO Krajine na čelu sa Milanom 
Martićem, deo političara iz SDS i van SDS i drugi ljudi koji nisu bili u SDS, ali 
su bili u kolaboraciji sa DB Srbije.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kakva kolaboracija sa DB Srbije 1990. 
godine?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Saradnja, poslušnost, koordinacija, u tom 
smislu kolaboracija. DB Srbije nije bio nadliježan za teritoriju Hrvatske 1990. 
godine, niti je formalno mogao biti nadliježan da upravlja policijom u SAO 
Krajini i Republici Srpskoj Krajini 1991. godine i kasnije, a to je činio. Znači, 
njegovo prisustvo na tom prostoru bilo je nelegalno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To da nije bio nadležan DB Srbije u Kra­
jini, to se potpuno slažem. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Formalnopravno nije bio nadliježan, ali stvar­
no je imao komandnu poziciju u odnosu na te strukture koje sam nabro­
jao. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dajte, molim vas, dajte bez uzbuđiva­
nja, nemojte toliko da se uzbuđujete. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne uzbuđujem se, već nastojim da poslušam 
časnog sudiju Meja (May) da što kraće odgovorim.

SUDIJA MEJ: Obojica, trenutak samo. Imajte na umu da se ovo prevodi. 
Imajte na umu i ono šta sam rekao ranije, pre nego što je počelo unakrsno 
ispitivanje, da pravite pauze između pitanja i odgovora. Da, gospodine Mi­
loševiću, izvolite. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja ću se pridružiti ovome šta ste rekli, 
pošto mi je ovako, očigledno je sve ovo vrlo, vrlo zanimljivo, da ne kažem 
zabavno. Dakle, nabrojali ste Martića, Vitasa, Orlovića, nekog Nebojšu ko­
me ne znate prezime.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Mandinić Nebojša, predsjednik Vijeća udru­
ženog rada Skupštine opštine Knin. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Man ... Kako kažete?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Mandinić.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Mandinić. Mandinić, predsednik jed­
nog doma opštine Knin, je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pošto je opština imala Veće udruženog 
rada i Veće građana. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne, Društveno-političko vijeće, Vijeće mje­
snih zajednica i Vijeće udruženog rada. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, jedan od predsednika tri doma 
opštine. A šta je bio Martić, molim vas?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Martić je bio inspektor milicije u stanici mili­
cije u Kninu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A šta je bio u vreme formiranja SAO 
Krajine?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U vreme formiranja SAO Krajine bio je u Sa­
vetu narodnog otpora, a 4. januara 1991. godine Izvršno vijeće, privremeno 
Izvršeno vijeće SAO Krajine ga je na predlog Davida Rastovića, predsjednika 
Skupštine opštine Knin i potpredsjednika Izvršnog vijeća SAO Krajine imeno­
valo za sekretara unutrašnjih poslova. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi u tome niste imali nikakvog učešća. 
Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Imao sam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vidim da pominjete na predlog i tako 
dalje, kao čovek iza ogledala. Znači, Martić je bio ministar unutrašnjih po­
slova Krajine.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Sekretar, sekretar SUP-a Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sekretar Sekretarijata za unutrašnje po­
slove Krajine. A odakle je Martić?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Martić je rođen u selu Žagrović pored Kni­
na. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, Martić je bio sekretar SUP-a Kraji­
ne. On iz Knina, to je taj prvi. A Vitas, ko je Vitas? Ko je ovaj drugi?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jovo Vitas je biznismen iz Knina. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je li i on iz Knina?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Živio je u Kninu. Odakle je rodom ne znam.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je li Krajišnik? Jovo Vitas, rekao bih po 
imenu.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne znam tačno gdje se rodio. Ima Vitasa i 
oko Bosanske Krupe.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. To i nije tako važno, ali i on je u 
Kninu, je li tako. A ovaj Orlović, šta je on, ko je on?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Dušan Orlović je nesvršeni student medicine 
koji je poreklom iz Like i koji je prividno besposličario, a u stvari već se od, 
znalo se već od 1989. godine da je bio prisutan u svim događajima koji su 
se dešavali na tom području. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Šta je on po funkciji?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: On je bio član Savjeta narodnog otpora, Mar­
tić ga je postavio za šefa DB-a u Krajini. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Šef Državne bezbednosti Krajine, a sam 
je kažete iz Krajine. Je li tako? A da li su oni bili članovi neke stranke, bilo ko 
od njih?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Martić nije, Orlović koliko mi je poznato isto 
nije. Jovo Vitas koliko ja znam, nisam siguran da li je bio član Socijalističke 
partije Hrvatske, ta stranke je bila jugoslovenske orijentacije, ne znam da li 
je bio član, ali imao je učešća u nekim pripremama u organizaciji. Nebojša 
Mandinić je bio član SDS.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, recite mi, ovaj Nebojša Man­
dinić osim što je bio predsednik tog društvenog, odnosno Veća udruženog 
rada Skupštine opštine Knin, je li imao još neku funkciju?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Funkciju? Pa bio je zajedno sa Bogoljubom 
Popovićem, sa Martićem, imao je veze oko nekih bezbjednosnih pitanja ili 
kako se to već zvalo, ja ne mogu sada tačno precizirati naziv za to.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koliko sam ja razumeo, svi ste valjda 
tada bili zajedno, nisu oni sami bili zajedno na jednoj strani, a vi na drugoj. 
Valjda ste svi bili zajedno.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Svako od nas je bio na svoj način. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ja sam shvatio da je vaš način 
da vi ...

SUDIJA MEJ: Prevodioci imaju problema da vas čuju. Da li je vaš mikrofon 
uključen? Problem je u tome što ne pravite pauze tako da bi Sekretarijat 
(Registry) mogao da uključuje i isključuje mikrofon. Molim vas imajte to na 
umu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: O kej, znači da nastojimo da pravimo pauze, na to 
se svodi. Je li tako, gospodine Mej?

SUDIJA MEJ: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Dakle, Martić sekretar SUP-a, Vi­
tas funkcioner tu, Orlović načelnik DB Krajine, Mandinić predsednik jednog 
od veća opštine Knin. Kako oni mogu biti paralelna struktura? Kako mogu 
biti paralelna struktura ljudi koji su na zvaničnim funkcijama u redovnoj 
strukturi, čak i tada, pre proglašenja SAO Krajine? Kakva su oni paralelna 
struktura?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ono što su oni činili nije bila struktura institu­
cija koje su bile legalno izabrane, formirane na višestranačkim izborima ne­
go su to bile strukture koje su se ilegalno i samoinicijativno formirale. U tom 
smislu je moje poimanje njih, kao paralelne strukture legalnim institucijama. 
Ja sam rekao da je Martić izabran za sekretara SUP-a, ali je Skupština Krajine, 
na predlog predsjednika vlade, njega imenovala za ministra odbrane SAO 
Krajine 29. maja. On je toga dana položio zakletvu na to mesto, a već slijede­
ćeg dana, na nagovor Frenkija i ljudi iz DB Srbije, odbio je da preda Ministar­
stvo unutrašnjih poslova novonaimenovanom ministru Dušanu Vještici. Na 
taj način, to je bila demonstracija sile i moći, jer je posjedovao, zajedno sa 
DB Srbije, kontrolu nad oružanim formacijama i nad milicijom i nad naoru­
žanim paravojnim formacijama koje su se formirale u kampu u Golubiću od 
aprila mjeseca. Znači, prosto imao je mogućnost i silu iza sebe, mogao je da 
odbije. Vlada i Skupština nisu imale mogućnosti da mu nametnu Vješticu, 
odnosno da ga natjeraju da mu preda dužnost. Već nakon mjesec dana, 27. 
juna u Grahovu, skupština je bila prisiljena da prihvati takvu njegovu volju, 
da ne bi došlo do unutrašnjih sukoba u Krajini, da kažem građanskog rata 
u trenutku kada je eskalirao sukob sa Hrvatskom. U tom smislu su i on i oni 
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činili paralelnu strukturu u odnosu na vlast Krajine. Oni su nametnuli svoju 
volju silom. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dajte mi, molim vas, sada objasnite, 
pošto ste sada rekli... Evo pravim dovoljno pauza gospodine Mej. Rekli ste 
da je skupština podržala stavove Milana Martića. Kako je to on silom, kako 
je on to silom postigao? Da li je možda uperio puške u narodne poslanike 
u Skupštini ili uhapsio nekog narodnog poslanika ili bilo šta slično uradio? 
Zašto izmišljate takve besmislice?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Radio je i to 1995. godine, ja sam se vama 
lično žalio na upad jedinica milicija koje su došle sa ratišta iz Bihaća i upale u 
Skupštinu opštine Knin. Vama sam se lično žalio na to, molio da interveniše­
te da se to smiri. A 1991. godine imao je moć, on je kontrolisao, zajedno sa 
DB Srbije, redovnu policiju i miliciju Krajine, odnosno ono šta je konstituisa­
no kao milicija Krajine, one paravojne formacije koje su već bile formirane. I 
nakon što je Dušan Vještica preuzeo vlast, odnosno nakon što ga je, pardon, 
on nije preuzeo vlast već ga je skupština imenovala na mesto ministra unu­
trašnjih poslova, Vještica je doneo odluku da smeni pomoćnike, najmanje 
dvojicu Martićevih pomoćnika ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nemojte tako opširno.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: A oni su, Martić i njegovi pomoćnici su po­
cepali te odluke novo naimenovanog ministra i izrugivali se i njemu i nje­
govim odlukama. Nije bilo druge strukture niti mogućnosti da se nametne 
ministar Vještica. Da bi se izbegao sukob, unutrašnji raskol i građanski rat 
između Srba u Krajini, prihvaćena je kao činjenica vlast DB i Martića, vlast 
DB Srbije i Martića nad policijom, pošto su i oni imali svoje političke cilje­
ve, iste političke ciljeve da štite Krajinu. Znači, od tog trenutka ta paralelna 
struktura je počela da djeluje. Zapravo, djelovala je ne samo od tog trenutka 
ali je delovala sa istim političkim ciljem, da se sačuva Krajina u Jugoslaviji, 
odnosno u državi koju ste vi stvarali. I interes i skupštine i vlade je bio takođe 
da se sačuva Krajina od napada oružanih snaga hrvatske vlade, i u tome je 
bila jedna simbioza. Međutim, ta paralelna struktura, paravojne formacije, 
milicija Krajine, DB Srbije sa svojim paravojnim formacijama, ta paralelna 
struktura nije samo štitila stanovništvo Krajine već je vršila provokacije pre­
ma hrvatskim naseljima i prema hrvatskoj policiji da bi izazivala sukobe i da 
bi u sukob uvukla Jugoslovensku narodnu armiju, da bi i ona ušla u sukob 
kako ste vi planirali. U tome se politika i delatnost te paralelne strukture raz­
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likovala od političkih ciljeva i nastojanja vlade i skupštine, odnosno legalnih 
struktura SAO Krajine. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dajte, molim vas. Recite mi, zar nije i 
vaš cilj bio da sačuvate Krajinu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja upravo govorim o tome da jeste.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: E sad da vas pitam nešto. Jeste li vi rekli 
prvog dana ovde kako su tamo 1990. godine došli šef Državne bezbednosti 
Srbije Jovica Stanišić i njegov pomoćnik ili kako ste ga već nazvali Franko 
Simatović. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jovica Stanišić je prvi put došao u avgustu 
1990. godine, a početkom aprila mjeseca Jovica Stanišić i Franko Simatović, 
Fića, vaš lični bezbjednjak, odnosno čovjek iz vašeg ličnog obezbjeđenja, 
Kapetan Dragan, neki čovek koji je imao neko ime koje me je asociralo na 
Francusku i još drugi instruktori su došli nakon sastanka sa vama, znači na­
kon druge polovine maja da bi ...

SUDIJA MEJ: ... (izbrisa­no po na­logu Pre­tre­snog ve­ća) ... Morate da imate na 
umu da pokušate da vaši odgovori budu relativno kratki inače će vreme da 
istekne. Izvolite, gospodine Miloševiću. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da vidimo, ... načelnik DB Jovica 
Stanišić je bio u Kninu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nisam čuo pitanje. Nisam čuo na srpskom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, 1990. godine načelnik DB Srbije 
Jovica Stanišić je bio u Kninu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja ne znam niti sam znao njegovu funkciju 
1990. godine. Martić je rekao da je to čovjek iz MUP-a Srbije. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a 1991. godine rekli ste opet da 
je sa Radmilom Bogdanovićem, ministrom Bogdanovićem bio i ovaj načel­
nik DB na jednom sastanku kod mene u martu mesecu, pomenuli ste tako 
nešto. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Radmilo Bogdanović je tada bio ministar u 
ostavci.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a Stanišić je bio načelnik DB. Je 
li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne znam tačno da li je tad bio načelnik DB 
ali je u aprilu mjesecu, on mi je rekao da je bio načelnik DB. To sam čuo 
tamo negde u aprilu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači on je rekao, on je rekao. Prema 
tome, to je opet još jedna laž. Jovica Stanišić nije bio načelnik DB ni 1990. 
godine, ni 1991. godine, tada kada govorite o tom sastanku. Ja ga čak ni­
sam ni poznavao 1991. godine niti je mogao biti tada tamo, ni po kakvom 
zadatku. Mogli ste da kažete da sam ja bio u Hrvatskoj tada, jer sam bio na 
letovanju u Dubrovniku, odnosno u Kuparima. Da, jesam bio.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bio je šef i rekao mi je, govorio mi je o svom 
ličnom sukobu sa Janaćkovićem, i to je bilo u martu mjesecu. Imao je te su­
kobe sa Janaćkovićem koji je bio njegov šef. On je imao kancelariju pored 
Janaćkovića u staroj zgradi MUP-a Srbije u ulica Kneza Miloša. On mi je go­
vorio o sukobima sa Janaćkovićem. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nakon toga Janaćković je otišao i on je bio 
šef. Da li se zvao načelnik ili šef ili kako već, ne znam. Ja pretpostavljam da 
se zvao načelnik. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, dobro, da ne ulazim sada u to. 
A on je imao, znači, kancelariju u zgradi MUP-a Srbije. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: MUP Srbije je bio nova zgrada u ulici Kneza 
Miloša, a njegova kancelarija, gde je mene primao, bila je u staroj zgradi. 
Sad, da li je to bila zgrada MUP-a ili, to je bila jedna stara zgrada naslonjena 
na tu novu zgradu MUP-a Srbije. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, dobro, ja sam čuo ...

SUDIJA MEJ: Jedan po jedan, molim vas. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja sam čuo u jednom delu vašeg svedo­
čenja da je on imao kancelariju u mojoj kancelariji, odnosno u zgradi Pred­
sedništva Srbije, pa sad čujem da je imao kancelariju eto i u MUP-u Srbije, 
što je velika evolucija u odnosu na prethodnu izjavu. 

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



SUĐENJE SLOBODANU MILOŠEVIĆU / TRANSKRIPTI

FOND ZA HUMANITARNO PRAVO

528

SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U septembru mjesecu 1991. godine on je 
sjedio u kancelariji pored Gorana Milinovića, čini mi se da se tako zvao vaš 
šef kabineta. On mi je lično pokazao, prije nego sam došao na sastanak sa 
vama, sobu za referisanje. To je bila poluovalna soba sa jednim stolom i sa 
stalkom za karte i bila je prazna. To je bilo u septembru 1991. godine. Kod 
vas sam ga sretao znači u jesen 1991. godine i mislim još jednom. Rekao 
sam da je bio kod vas u martu mesecu sa Bogdanovićem. Kod vas sam ga 
sretao i u septembru 1994. godine, kod vas, u vašem kabinetu. Vi ste ga po­
zvali da dođe u aprilu 1995. godine. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, dobro, kad vas budem pitao on­
da ćete mi odgovarati na ta pitanja. Dobro, gospodine Kroacija 61 ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: I imao je kancelariju kasnije i u ...

SUDIJA MEJ: Svedoče C-061, dozvolite optuženom da završi svoje pitanje, 
nemojte ga prekidati, a i on ne treba vas da prekida. 

SVEDOK C-061: Izvinjavam se, on je mene prekinuo. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ja sam vas prekinuo, to vam je 
tačno kao i ovo pre što govorite. Molim vas.

SUDIJA MEJ: Molim vas, nemojte da iznosite komentare.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, pomenuli ste malopre da su oni 
nekakve paravojne formacije osnivali i vodili. Moje pitanje glasi, da li je va­
ma poznato da su, što se Srbije tiče, dakle vrlo sam precizan, što se Srbije 
tiče paravojne formacije su osnivale samo opozicione partije? Da li vam je to 
poznato, gospodine C-061?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Poznato mi je da je Srbija u vašem svojstvu, 
odnosno da ste vi preko Jovice Stanišića, Radmila Bogdanovića i Franka 
Simatovića zvanog Frenki osnivali dobrovoljačke odrede u SAO Krajini od 
aprila meseca 1991. godine, da ste instruirali, povezivali, vršili instrukciju i 
povezivanje Sekretarijata unutrašnjih poslova, odnosno stanica milicija na 
području SAO Krajine i da ste preko njih formirali specijalne jedinice, one 
koje je Skupština Krajine 29. maja 1991. godine nazvala Milicija Krajine. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, formiranje vaše krajinske milicije 
vi nazivate stvaranjem paravojne formacije. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ona je bila paravojna formacija zato što nije 
bila pod kontrolom vlade.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako može milicija Krajine da ne bude 
pod kontrolom vlade?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa na način kako sam već objašnjavao, izu­
zela se, posjedovala je silu i nije se potčinila vladi koja nije imala drugu silu 
da je potčini. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa dobro, je li ministar unutrašnjih po­
slova bio na čelu te milicije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam objasnio kako je on postao ministar 
unutrašnjih poslova. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa objasnili ste da ga je imenovala Skup­
ština. To ste rekli.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Na način da je to silom tražio, zato što nije 
hteo da preda dužnost i nije hteo da preda strukturu koju su DB Srbije i on 
formirali.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, da li je činjenica da je Milana 
Martića na mesto ministra unutrašnjih poslova imenovala Skupština Krajine? 
Je li to činjenica?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam rekao da je on čak i zakletvu položio 
za to mesto, ali nije hteo da preda, pardon, položio je zakletvu za mjesto 
ministra odbrane, ali nije hteo da preda MUP. I natjerao je Krajinu da mu da 
formalno priznanje tog položaja koji je on silom zaposio. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I onda je skupština odlučila da on vrši 
obe funkcije, je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Skupština je formalno-pravno njemu dala 
legitimitet zato što je on to silom zahtjevao. Drugu funkciju nije ni preuzeo, 
odnosno nije predao ministru odbrane nadliježnost nad milicijom Krajine, 
odnosno specijalnom milicijom koja je trebala da bude u nadliježnosti mini­
stra odbrane.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je ikad objavljena bilo kakva in­
formacija o tome ili je bilo kome saopšteno da, eto ta odluka Skupštine 
Krajine o imenovanju Martića je izazvana nekakvom silom, i da je on to na 
silu uradio?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To znaju ljudi koji su učestvovali u cjelom 
tom postupku.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li razumete da vi ovde nama kao 
političke stvari objašnjavate vaše međusobne svađe. Šta se mene tiču među­
sobne svađe?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To nisu bile međusobne svađe, to je bio vaš 
način kontrole i uticaja u Krajini. Vi ste zaposjeli oružanu silu u Krajini preko 
DB i preko Martića. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pošto sam ja zaposeo oružanu silu u 
Krajini, šta ste onda vi tamo radili?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Politički se borili za Krajinu i učestvovali u 
oružanim formacijama koje su branile Krajinu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da se vratimo na paravojne for­
macije. Evo sada, pošto ste objasnili da je ono šta je postala milicija Krajine 
u stvari bila paravojna formacija, da li vi znate nešto o paravojnim formaci­
jama? Ko je formirao paravojne formacije? Jesu li stranke sa kojima ste vi 
sarađivali, a to je cela opozicija u Srbiji, formirale paravojne formacije i vi ih 
dovodili u Krajinu? Je li tako ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Što se mene tiče, ja sam sa opozicijom Srbije 
počeo saradnju 1993. godine. 1991. godine do marta mjeseca podržavali 
smo vas i vašu politiku i to smo radili javno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To naravno nije tačno. Evo pogledajte 
molim vas, ovde imate stranicu SA035981 koji ste vi dali kao dokazni pred­
met. Kad kažem vi, mislim na drugu stranu, ne znam da li ste im vi lično to 
dali, pošto ste i vi druga strana, ali pogledajte ... 

SUDIJA MEJ: To je potpuno nepotreban komentar. Možete li da kažete za 
zapisnik o čemu je reč?
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Da pročitam ovo šta ovde piše ‘’Ratko Mladić, ko­
mandant Kninskog korpusa šalje svoj redovni borbeni izveštaj, dostavlja ko­
mandi Druge vojne oblasti u Zagreb’’.

SUDIJA MEJ: Koji je datum na tom dokumentu i ko je autor?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Datum je 8. april 1992. godine i kaže se ‘’u gradu 
Kninu i u jedinicama pojavili su se leci’’ čitam polako, ‘’kojima se pozivaju 
građani da prisustvuju svečanoj promociji formiranja brigade srpske vojske 
u selu Kosovo. Ista takva brigada formirala bi se i u Lici. Organizatori formi­
ranja ovih snaga su’’ pa navodi ko su organizatori. To je bilo zakazano za 
deseti 1992. godine u 12.00. I onda kaže ‘’komanda korpusa, sa glavnim 
štabom Teritorijalne odbrane i milicijom Republike Srpske Krajine preuzela 
je odgovarajuće mere na suzbijanju tih namera’’. Preuzela je mere na suzbi­
janju tih namera. A ...

SUDIJA MEJ: Ovde ću da vas zaustavim. Važno je da i svi drugi imaju prime­
rak onoga šta vi čitate. Da li je ovo dokazni predmet? Gospođo Uerc-Reclaf 
(Uertz-Retzlaff), možete li da nam pomognete? 

TUŽILAC UERC-RECLAF: Čini mi se da ovo nije dokazni predmet. Pokušava­
mo da nađemo dokument uz pomoć broja koji smo čuli, ali za sad nemamo 
uspeha, ne znamo o čemu se radi. 

SUDIJA MEJ: Gospodine Miloševiću, da li je ovo jedan od dokumenata koje 
je Tužilaštvo uvelo u dokazni materijal ili ne?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ne, gospodine Mej, to je prema Pravilu 68, od 31. 
oktobra.

SUDIJA MEJ: U redu, u redu. Pokušaćemo da ga nađemo. Svedoče C-061, 
da li možete da pratite ono šta vam iznosi optuženi?

SVEDOK C-061: Mogu da pretpostavim na što se odnosi. Ako se odnosi na 
događaj iz aprila 1992. godine, ako je to tačno, mogu da pretpostavim o 
čemu se radi. Da li je tačan datum april 1992. godine?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja sam pročitao ...
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SUDIJA MEJ: 8. april 1992. godine. Gospodine Miloševiću, završite vaše pi­
tanje koje sam prekinuo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Dakle, da li možete da komenta­
rišete to što očigledno ovde komanda Korpusa i štab Teritorijalne odbrane i 
milicija Krajine preduzimaju odgovarajuće mere na suzbijanju, dakle rade na 
suzbijanju tih namera da se formiraju nekakve divlje brigade. A kao što vidite 
u ovom tekstu, pošto ne mogu da kažem vaše ime C-061, organizator toga 
ste lično vi. I Mladić reaguje, i milicija reaguje da sprečava to vaše divljanje, 
to divljaštvo po Krajini. Evo, ovo je originalni telegram komandanta korpusa 
komandi Druge armije. I vi govorite o paravojnim formacijama i kako je mi­
licija paravojna formacija...

SUDIJA MEJ: Samo trenutak, dozvolite svedoku da odgovori. Izvolite, može­
te da sada komentarišete. 

SVEDOK C-061: Mogu. Mislim da je pitanje najpre postavljeno u kontekstu 
saradnje sa opozicijom u Srbiji, a vidim da je sad pitanje postavljeno i u kon­
tekstu paravojnih struktura. Događaj koji se desio aprila meseca 1992. go­
dine na dalmatinskom Kosovu kod Knina bilo je stvaranje takozvane srpske 
vojske kada je stvoren puk pod nazivom ‘’Petar Mrkonjić’’. Tu organizaciju 
je ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dozvolite samo jedno pitanje o tome. 
Vi ste organizovali tu brigadu ‘’Petar Mrkonjić’’, je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne. Ako mislite lično, ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Mislim lično vi ste je organizovali. Vi 
tvrdite da niste. Ja ću dokazati da jeste. A drugo, je li tačno da je ta brigada 
bila sva sastavljena od kriminalaca koje ste vi angažovali?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Molim Sud da odgovorim.

SUDIJA MEJ: Da, odgovorite. Već ste rekli da vi niste bili organizator, tako 
da na to ne morate da odgovarate, ali možete da date neko objašnjenje ako 
želite. 

SVEDOK C-061: Tu brigadu organizovao je dio regionalnog odbora SDS-a 
na čelu sa Ljubicom Šolajom i Radom Čubrilom. Ja lično sam se pridružio 
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tom skupu i podržao skup iz političkih razloga. To je po mojoj oceni bila 
jedna više politička demonstracija i protest protiv demilitarizacije Krajine. 
Ja mogu pred ovim Sudom, ako je potrebno, da na zatvorenoj sednici obja­
snim zašto sam to učinio, svoje lične i političke razloge.

SUDIJA MEJ: Naravno, možete nam pomoći da razjasnimo šta je bila ova bri­
gada. Tvrdilo se da je to neka brigada kriminalaca. Šta je to zapravo bilo?

SVEDOK C-061: To je bio politički protest protiv demilitarizacije Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Gospodine Mej, svedok je rekao da želi, da može 
to da objasni ali da mora da to objasni na zatvorenoj sednici pa evo, ja se 
slažem, neka bude zatvorena jedan minut da objasni, jer sam veoma zainte­
resovan da čujem objašnjenje. 

SUDIJA MEJ: U redu, u redu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Da čujem objašnjenje. 

(privatna sednica, odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost)

sekretar: Sad smo na privatnoj sednici.

SUDIJA MEJ: Da.
 
SVEDOK C-061: Radi se o sledećem. U aprilu mesecu ja sam bio smenjen 
od Skupštine, takozvane Skupštine SAO Krajine nakon imenovanja nove vla­
de u Borovu Selu iz februara mjeseca. Aprila mjeseca bio sam predsjednik 
Skupštine opštine Knin i član Predsjedništva Regionalnog odbora Srpske 
demokratske stranke. Taj Regionalni odbor, odnosno dio tog Regionalnog 
odbora, na čelu sa Ljubicom Šolajom i još nekim ljudima i Radetom Ču­
brilom organizovali su takozvanu Srpsku vojsku. Odnosno u tom trenutku 
paravojnu formaciju kako su je zamišljali. Ja sam sugerisao da je to politička 
kompromitacija i da to ne bi bilo dobro da se radi. To znaju ljudi sa kojima 
sam razgovarao. Onda se desilo da je na skupu koji su oni zakazali u Kosovu 
Polju došao Veselin Đuretić istoričar iz Beograda, savjetnik u Srpkoj akade­
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miji nauka i umetnosti, došao je Mirko Jović, predsjednik Srpske narodne 
obnove sa Kijom Radovićem iz Crne Gore, Samostalne stranke i još nekim i 
Veselin Đuretić je tog dana kad je došao insistirao da i ja dođem na taj skup. 
I to je ono što je prevagnulo da ja dođem, a došao sam iz političkih razlo­
ga. Naime, to je bila jedina politička baza na koju sam se ja mogao osloniti 
u političkim konfrontacijama sa tom strukturom koja je tada bila na vlasti. 
Znači ja sam bio u opoziciji iz eto tih političkih razloga sam se pridružio da 
ne budem isključen. I otišao sam na taj skup i pozdravio sam sa nekoliko 
kratkih rečenica, podržao, to je bilo moje učešće. Nakon toga, moram da 
kažem, prethodno sam rekao svim ljudim, smiješno, a šta ćete da radite kad 
formirate taj puk? Kud ćete onda? Kad završi tri sata hoćete li onda ići kući? 
Na šta su oni ostali ćuteći. I napravili su sljedeće. Nakon što je ta, kao puk, 
to je bila jedna grupa ljudi, nije to bio nikakav puk, sa folklornim nacional­
nim ukrasima, jednom šaradom barjacima, raspustili su se već, razišli su se 
posle toga, doneli su tu zastavu puka “Petra Mrkonjića” u moju kancelariju, 
onako, prosto da me isprovociraju i onda, šta su napravili? Tražili su od Izvr­
šnog veća da im da sobu, prostoriju u Skupštini opštine do prostorije koju 
sam ja dao policiji UNPROFOR-a (United Nations Protection Forces). U tom 
trenutku, na kninskoj opštini čiji sam ja bio predsjednik, ja sam dao da se 
stavi i zastava Ujedinjenih nacija (United Nations) i dao sam prostoriju polici­
ji UNPROFOR-a u zgradi Skupštine opštine. I oni su u stvari napravili jednu 
političku provokaciju. Iskoristili su moju slabost da ja učestvujem u toj jednoj 
političkoj provokaciji. To, nije bilo od toga ništa, nije to postala paravojska, 
bila je jedna grupa koju je ministar odbrane Stojan Španović, opsluživao 
kasnije, u toj vladi opsluživao kasnije ministra odbrane te vlade, opsluživao 
gore negde u neđe Jelovim Tabanima ili kako se to već zvalo u dolini rečice 
koja je išla od Strmice pa gore između brda, između Like i nekim skladištima, 
tamo je bio neki Ptica, to je znači ministar odbrane te vlade optuživao ...

SUDIJA MEJ: Svedoče C-061, čini mi se da skrećemo sa teme. Ima li još ne­
što šta želite da pitate na privatnoj sednici, gospodine Miloševiću?
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U ovom dnevnom izveštaju generala 
Mladića komandi armije: “Organizator formiranja ovih snaga je Milan Ba­
bić”. To piše. I da je “komanda korpusa, Glavni štab teritorijalne odbrane i 
policija Krajine preduzela odgovarajuće mere da se suzbiju te namere”. Da­
kle vi ste organizator tih paravojnih snaga u Krajini. Je li to tačno ili ne?
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno je sledeće. Da je Ratko Mladić bio 
uvjeren da sam ja organizator. Dozvolite da završim. Borivoje Đukić, jedan 
pukovnik, njemu podrijeđeni i Martić su toga dana kad se dešavao skup na 
Kosovu leteli helikopterom iznad skupa. To je jedna stvar. Druga, Mladić je 
meni rekao u Bijeljini na sastanku koji je Karadžić organizovao sa episkopima 
Srpske pravoslavne crkve, u februaru mesecu 1995. godine, znači da kažem 
sledeće. Februara mjeseca 1995. godine bio je skup u Bijeljini koji je sazvao 
Radovan Karadžić i rukovodsvo Republike Srpske na kome je učestvovao pa­
trijarh Srpske pravoslavne crkve i veliki broj episkopa, na kome je bio Ratko 
Mladić i na kome sam ja pozvan. Na tom skupu, na ručku, mene je Ratko 
Mladić pitao onako malo u šali, podsmješljivo “A gde ti je Srpska vojska?”. 
Ja sam njemu odgovorio “znaš ti bolje od mene”, a on me je pogledao začu­
đeno. U stvari, u tom trenutku bilo mi je jasno da iza Srpske vojske u Krajini 
ne stoji Mladić, već stoji Jovica Stanišić. To je moj zaključak.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sačuvaj me Bože. Vi se bavite gospodi­
ne C-061 ovom naučnom fantastikom, ali malopre ste rekli jednu rečenicu 
u ovoj zatvorenoj sednici, zapisao sam je, da je “organizovanje ove brigade 
organizovao SDS Krajine”, a da ste vi to podržali, dakle samo ste podržali to. 
A koje bio na čelu SDS Krajine? Vi lično, je l’ tako gospodine C-061?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne. Ljubica Šolaja.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A vi niste bili predsednik SDS–a?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jesam, bio sam član Predsjedništva Regonal­
nog odbora Srpske demokratske strenke.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: SDS i Srpska demokratska stranka, to 
je isto. Znači organizovala vaša stranka čiji ste vi rukovodilac, vi samo to 
minimizirate tako što kažete da ste dali podršku, a u Mladićevoj depeši piše, 
organizator, vaša ime.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Mi smo posle toga smjenili Ljubicu Šolaju, 
ona je napravila još jedan gest, smjenili smo je sa tog mjesta, sa mjesta 
predsjednika Regionalnog odbora i nakon toga sam ja postao predsjednik 
Regionalnog odbora SDS–a Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali niste smenili Šolaju zbog ove briga­
de i zbog paravojnih formacija nego zato što je Milan Babić hteo da bude 
predsednik i toga. Je l’ tako ili nije?
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Milan Babić je hteo da se održi u političkom 
sedlu, kako se to kaže političkim rečnikom i pravio je i gluposti.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro je. Znači pravili ste gluposti za­
to što ste hteli da se održite u političkom sedlu. Je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Slikovito rečeno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa kad smo već na zatvorenoj sednici, 
pošto sam vam ja ...

SUDIJA MEJ: Ako ste završili sa tim dokumentom, da li želte da ga ponudite 
u dokazni materjal, taj Mladićev dokument?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pa naravno, ali taj dokument vi imate. Da svakako 
da se uvede kao dokazni predmet.

SUDIJA MEJ: U redu, poslužitelj će ga uzeti od vas. Molim poslužitelja da 
preuzme od vas dokument i mi ćemo ga preuzeti u dokazni materijal. Ura­
dićemo ovako. Predaćemo Tužilaštvu da mogu da pronađu taj dokument 
koji bi trebalo da bude i preveden, onda ćemo da ga uvedemo u dokazni 
materijal, a onda ćemo da ga vratimo optuženom.

TUŽILAC UERC – RECLAF: Časni Sude ...

SUDIJA MEJ: Pre svega nam treba broj.

TUŽILAC UERC – RECLAF: Samo da vam pomognem ako mogu. Mi nema­
mo prevod ovog dokumenta. On je očigledno obelodanjen po Pravilu 68.
 
SUDIJA MEJ: Možete li da nam date neki čisti primerak tog dokumenta?
 
TUŽILAC UERC – RECLAF: Možemo.

SUDIJA MEJ: I onda ćemo da tražimo da se prevode. Original može da se 
vrati optuženom, mi ćemo da uzmemo primerak i tražićemo prevod. Molim 
broj.
 
sekretar: Ovo će buti dokazni predmet D 58 pod pečatom.
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SUDIJA MEJ: Jesmo li sad završili sa privatnom sednicom?
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Hteo bih da štedim vreme pošto i ovo 
ukazuje na identitet svedoka, da mu postavim još nekoliko pitanja. Dakle vi 
ste juče objasnili da je u stvari vaša namera 1990. godine bila da sve rešite 
u Hrvatskoj. Ovu brigadu ste formirali eto tako, da bi sami sebe provocirali, 
je l’ tako, pošto kažete da ste vi to podržali ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije tako.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali da vas pitam, pošto ima na transkrip­
tu šta ste rekli... Vi ste to podržali, je l’ tako, vi ste to organizovali, krajinski 
SDS čiji ste vi bili član rukovodstva, a posle toga predsednik, jel’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam rekao na koji je način to organizova­
no.

SUDIJA MEJ: Gospodine Miloševiću, već smo prošli kroz sve ovo i nema 
potrebe da ponavljate.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A sve vreme je u vama u stvari bila želja 
da rešite problem u okviru Hrvatske, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam rekao, želja je bila 1990. godine i 
1995. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, dobro. E sad mi recite, molim 
vas, jeste li vi meni u vašem pismu 11. januara, ja imam ovde vaše pismo 
sa pečatom vaše Republike Srpske Krajine i vašim potpisom, jeste li vi meni 
napisali da su moje optužbe upućene srpskom narodu Republike Srpske 
Krajine, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ako stoji tako u pismu, tako je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa to je vaše pismo.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Znam smisao i sadržaj, ne mogu svaku reče­
nicu ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Jeste li mi napisali da ponuđena verzija 
Sajrusa Vensa (Cyrus Vance) podrazumeva angažovanje mirovnih snaga na 
čitavom teritoriju slobodne Srpske Krajine uz prethodno razoružavanje i je­
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ste li mi napisali da se to označava kao deo hrvatske teritorije pod zaštitom 
Ujedinjenih nacija?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da su to razlozi zbog kojih ne možete 
da prihvatite.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Između ostalog.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I da bi se primenjivao ustavno-pravni 
sistem Hrvatske	
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I da od mene takav usvojeni plan, a 
od vaše strane osporeni, kako kažete, da je to samo jedan aspekt, čitam: 
“od vas usvojenog, a od naše strane osporenog plana Sajrusa Vensa”. Je l’ 
tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To je tačno šta ste pročitali.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I to ste sve radili u srcu i u glavi sa že­
ljom da rešite stvari u Hrvatskoj, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U tom trenutku da se zaštitimo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da vidimo drugi aspekt. Dužina 
roka. Da li se dobro sećate da sam vam objasnio da smo i mi to pitanje po­
stavljali u pregovorima sa Vensom, ali da je njegov odgovor bio da Savet bez­
bednosti (UN Security Council) uvek obnavlja, svakih šest meseci, da je to 
uobičajeno i da će tako biti i ovom prilikom. Mi smo taj odgovor prihvatili, 
on je bio pošten čovek, vrlo je otvoren prema nama bio, a Savet bezbedno­
sti je svakih šest meseci zaista i obnavljao mandat. To nije bilo sporno.	
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne, nego na godinu dana, rok od šest mjese­
ci je promjenjen na godinu dana.

SUDIJA MEJ: Molim vas, jedan po jedan govorite. Ne u glas.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Onda kažete da bi da se prihvati Vensov 
plan (Vance Plan), bio izvršen genocid nad Srbima. Je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Svakako da je genocid postojao u to vrijeme, 
ali ne iz razloga koji ste vi prije rata pominjali, već iz razloga što smo se tada 
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plašili hrvatske osvjete za sve ono što im je učinjeno za vreme rata u jesen 
1991. godine. Plašili smo se odmazde Hrvatske.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, vi kažete da plan koji sam ja 
prihvatio, neće prihvatiti ni srpski narod Republike Srpske Krajine, a uveren 
sam da nije prihvatljiv za sve prema svojoj istorijskoj i političkoj sudbini ne­
ravnodušne Srbe. I da je to moja lična stvar koja vas ne obavezuje. Da li se 
sećate da je bilo potpuno jasno da se plan neće primeniti i bez vašae sagla­
snosti, bez saglasnosti vlasti Krajine?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Za predlog modifi­kacije plana mi smo imali 
podršku naroda u Krajini, bio je miting u Kninu, veliki miting ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja ne govorim o tome. Molim vas, daj­
mo da se razumemo.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Govorili ste o tome, o čemu govorite?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Govorim o sledećem.

SUDIJA MEJ: Samo trenutak, samo saslušajte pitanje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekao sam da je plan Sajrusa Vensa pri­
menjen tek pošto je Skupština Republike Srpske Krajine taj plan prihvatila. 
Je l’ tako ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi ste taj plan prihvatili i natjerali Skupštinu 
Krajine da potvrdi ono šta ste vi već prihvatili.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, vi imate vaš specifični način ob­
jašnjavanja činjenica, ali da li je Skupština Republike Srpske Krajine, naravno 
uz naše maksimalno zalaganje, i moje maksimalno zalaganje, prihvatila Ven­
sov plan? Jesam li ja fi­zički naterao skupštinu da prihvati plan?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa poslali ste generala Adžića, Kostića, meni 
je rečeno da je Glina bila u to vrijeme skoro blokirana, skoro pod vojnom op­
sadom, da su na skupštinu bili angažovani da dođu ljudi koji nisu bili članovi 
skupštine i da je taj dio skupštine to prihvatio na takav način zato što ste vi 
na taj način to isposlovali.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je l’ znate da to što sad pričate kako je 
bila blokirana Glina, kako su došli ljudi koji nisu članovi skupštine, kako je bi­
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lo veliko prisustvo vojske, potpuno isto govorite što su govorili ovde neki sa 
Kosova o tome kako su doneti amandmani na Ustav Srbije na Kosovu?

SUDIJA MEJ: Gospodine Miloševiću, to je apsolutno irelevantno, to uopšte 
nije ni pitanje, to je samo komentar. Ono šta je rekao je sledeće. Da ste ih 
vi naterali da ga prihvate tako što ste poslali generale i blokirali ih. Vi to mo­
žete da osporavate, ali to je njegov odgovor tako da nema smisla vrteti se 
oko toga. Da li hoćete da to pismo koje ste pomenuli, od 11. januara uđe 
u dokazni materijal?

TUŽILAC UERC – RECLAF: Toje već dokazni predmet.

SUDIJA MEJ: Koji je to predmet?

TUŽILAC UERC – RECLAF: Tabulator 79.

SUDIJA MEJ: Tabulator 79, dokazni predmet 352. Gospođo Uerc-Reclaf, ka­
da se pomene tako neki dokazni predmet, a Pretresno veće ne može sve da 
ih ima u glavi, možete li vi da ga identifi­kujete. To bi nam pomoglo. Imate 
još dva munuta do pauze.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li sam vam ja napisao i upozorio 
vas, upravo u mom pismu da između mira i rata, svako razuman i pošten 
izabraće mir.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To pismo je bila vaša obmana. Vi ste javno 
govorili za mir, a u stvari nastavljali ste rat.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja preepoznajem tu vrstu optužbe po­
što vi niste baš najbolji đak, niste baš najbolji đak ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jedno vrijeme vi ste mi bili učitelj.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali ovaj sadašnji učitelj vaš izgleda da 
nije tako uspešan da vas nauči šta sve treba da kažete, to ćemo ...

SUDIJA MEJ: Gospodine Miloševiću, ovo nisu prikladana pitanja, ova pitanja 
nisu u redu. Ako želite da iznesete neku poentu, jasno je iznesite.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I zato sam vas i smatrao jednim obič­
nim, da se blago izrazim, prevarantom. Napisao sam iako ste me lično iz­
vestili da ćete odluku Predsedništva u vezi sa dolaskom snaga UN u celini 
prihvatiti, vi ste učinili suprotno.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije tačno da sam ikada rekao da ću Vensov 
plan prihvatiti u potpunosti i bezuslovno. Uvek sam tražio modifi­kacije, na 
svim sastancima, kod vas, kod generala Kadijevića, kod generala Adžića kod 
Jovića, Kostića, na proširenoj sjednici Predsjedništva i u javnosti, pred Skup­
štinom SAO Krajine, pred Vladom SAO Krajine, pred narodom. Ja sam svoje 
stavove svuda zastupao javno i u određenom trenutku, vrlo precizno.	

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, možemo li sada evo, pre pauze, 
samo da zaključimo jednu stvar. Na onim trakama kad gledam to vaše uvija­
nje i prenemaganje prema tome planu, vi objašnjavate da ste vi samo hteli 
diskusiju i da je to šta se vama nije dozvoljavalo bilo eto, nije bilo diskusije. 
A sad kažete, diskutovali ste sa Adžićem, sa Kadijevićem, tri dana sa Predsed­
ništvom celim SFRJ, na sednici sa koje ste pobegli, kako ste rekli. Pa je l’ vam 
bilo dosta diskusije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa nije to bila diskusija, gospodine Miloševi­
ću, to je bilo prisiljavanje da je pristanem na plan u potpunosti i bezuslovno, 
bez modifi­kacija, gospodine, bivši predsjedniče.

SUDIJA MEJ: Moram ovo da prekinem. Molim da se kontrolišete obojica. 
Sada ćemo da odemo na pauzu od 20 minuta.

(pauza)

(privatna sednica, odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost)

SUDIJA MEJ: Nastavljamo na privatnoj sednici.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Nema potrebe da se nastavi privatna sednica go­
spodine Mej.

SUDIJA MEJ: U redu, onda molim da pređemo na javnu sednicu.
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Sekretar: Sada smo na javnoj sednici.   

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Hajde da razjasnimo te stvari oko Fran­
ka Simatovića, da li ga vi optužujete da je učestvovao, da je pripadao toj 
paralelnoj strukturi. Znate li koja je bila njegova funkcija, koji položaj je imao 
u Službi državne bezbednosti Srbije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pre svega, ja nikoga ne optužujem, ja samo 
govorim ono što znam. Drugo, znam da je Franko Simatović bio potčinjen 
Jovici Stanišiću i da ste vi zalagali, tražili i zahtjevali da on bude u Krajini. 
Rekli ste da je dobar.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Odgovorite na moje pitanje, koja je bila 
njegova funkcija u Službi državne bezbednosti u Srbiji?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Potčinjeni Jovici Stanišiću. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, da li vam je poznato da je on 
vodio obaveštajnu upravu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi ste jednom prilikom, prije događaja u av­
gustu 1991. godine, pominjali jednog čovjeka iz uprave, ne znam koji ste 
broj rekli, druga, treća, peta uprava, jedan broj ste pomenuli. Rekli ste da 
ima nekih prigovora na jednog čoveka, zašto on vodi tu službu, a po naci­
onalnosti je Hrvat. Pa ste rekli da je njegov otac bio partizan, da je ganjao 
ustaše i da je taj čovjek dobar. Tada nisam znao o kome govorite. Kasnije 
sam saznao da je Franko Simatović po nacionalnosti Hrvat.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, evo sad ste dodali još jednu 
činjenicu. Da li smatrate, dakle, da je neko ko je po nacionalnosti Hrvat 
imao prema Hrvatima zle namere, prema hrvatskom narodu kome i sam 
pripada?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Šta me u stvari pitate?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa da li smatrate da sobzirom da evo i 
sami tvrdite da je on Hrvat  ...

SUDIJA MEJ: Gospodine Milošević, to nije primereno pitanje, to je čist ko­
mentar. Svedok može da svedoči o činjenicama, jer ih poznaje. On je izneo 
svedočenje o ovom čoveku, a ovo je bio čist komentar. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Pitao sam da li vam je poznato 
da je Franko Simatović vodio obaveštajnu upravu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije mi poznato šta je vodio, znam samo da 
je bio potčinjen Jovici Stanišiću i vama. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To da je bio potčinjen Jovici Stanišiću se 
podrazumeva, pošto je radio u Službi državne bezbednosti. I od onog vre­
mena od kad je Stanišić bio načelnik Službe državne bezbednosti, svakako 
mu je bio potčinjeni. Ali pitao sam vas da li znate da je vodio obaveštajnu 
upravu? Pa ako je vodio obaveštajnu upravu, znači prikupljao je obavešte­
nja.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam rekao šta znam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Vi ste, vi ste rekli kako su eto iz 
DB-a Srbije formirali nekakve paralelne strukture pa ste nabrojali sve ljude 
iz Krajine, a ne iz DB-a Srbije i Martića, i Vitasa, i Orlovića, i ovoga Nebojšu 
Mandinića ili tako nekako, i tako dalje. Pa pošto tvrdite da je tamo DB Srbije 
bio veoma prisutan, evo nabrojte mi za sve vreme, znači za svih tih pet godi­
na, da li možete da nabrojite u bilo koje vreme da su dolazili, makar na pet 
minuta, evo, 10 imena iz DB Srbije, oni koji su dolazili u Krajinu za svih tih, 
na primer, pet godina. Da li možete da nabrojite?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U ovom trenutku mogu da se setim Jovice 
Stanišića, Franka Simatovića, Fiće, kapetana Dragana.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kakve veze ima, dozvolite, kapetan Dra­
gan sa DB?

SUDIJA MEJ: Sačekajte, dozvolite svedoku da završi odgovor, a onda može­
te da postavite pitanje. Da li ima još imena koja želite da dodate, svedoče 
C-061?

SVEDOK C-061: Marko, čini mi se iz kasnijih godina, sad u ovom trenutku 
ne mogu više imena da se sjetim.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, nabrojali ste četiri imena, od ko­
jih je na primer Jovica Stanišić sedeo u Beogradu.
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jovica Stanišić mi je u avgustu mesecu 1991. 
godine rekao za kapetana Dragana da je u njihovoj službi, čak je pominjao i 
neki novac koji su mu dali, a ostao im je dužan.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: On vam to nije mogao reći, jer taj kape­
tan Dragan nikad nije bio u Službi državne bezbednosti, ali da idemo dalje. 
Znači, ne možete ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Molim Sud da odgovorim. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ko vam brani?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To mi je rekao Jovica Stanišić u avgustu me­
secu 1991. godine, u restoranu ‘’Šeher’’ u Beogradu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. To vi tvrdite da vam je rekao. 
Dobro.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bila je prisutna i njegova supruga koja je ro­
dom iz okoline Knina. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, vrlo dobro, bili ste na privatnom 
ručku znači sa Jovicom Stanišićem i njegovom suprugom.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: On me je pozvao da mi objasni da je Kape­
tan Dragan vrlo svojeglav čovjek i da oni imaju problema da ga dovedu u 
red.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako bi neko mogao da ima problema 
da dovede u red nekog pripadnika svoje službe?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa to je bio način da skrene pažnju sa Fren­
kija. Ja sam od vas tražio da vi povučete Frenkija i celu strukturu, a oni su 
tražili javnu polemiku sa kapetanom Draganom i ljudima iz Krajine, kao da 
se tu radi o nekom političkom sporu, kao da je kapetan Dragan tamo neka 
politička ličnost, a ne pripadnik DB Srbije.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A vi znate da li je bio ili nije bio politička 
ličnost, ali u svakom slučaju znate da nije bio pripadnik DB Srbije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Znam da je bio u službi DB Srbije.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Niti je bio u službi DB Srbije. Ali dobro, 
da idemo dalje. 
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bio je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vama je ovde predočeno neko rešenje 
Suda u Šibeniku gde se pokreće istraga. Vi ste se o tome ovde izjasnili, to je 
bilo čini mi se na javnoj sednici. Ovo rešenje suda u Šibeniku koji nosi broj 
01397042 ...

SUDIJA MEJ: Da li imamo taj dokument?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Imate dokument. E, vi ste rekli, koliko 
sam ja zapisao ...

SUDIJA MEJ: Samo trenutak. 

TUŽILAC UERC-RECLAF: Želim samo da pojasnimo da li je reč o sudu u 
Splitu ili u Šibeniku, jer ako je reč o presudi koja se odnosi na vodstvo RSK, 
to je bilo raspravljano na privatnoj sednici i onda moramo da pređemo na 
privatnu sednicu. 

SUDIJA MEJ: Pomenut je Šibenik.

PRIJATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ: Ako mogu da pomognem, časne sudije.

SUDIJA MEJ: Da. 

PRIJATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ: To je poternica koja je raspisana za Mila­
nom Martićem i dokument koji ide uz to.

SUDIJA MEJ: Da li imamo broj za to?

TUŽILAC UERC-RECLAF: To je dokazni predmet 352, tabulator 111(B). O 
tome smo raspravljali na javnoj sednici.

SUDIJA MEJ: Da, hvala vam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, na javnoj. Da li ste vi taj doku­
ment detaljno pročitali?
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ako se dobro sjećam, taj dokument, ako je 
to taj dokument u kome postoje dva dijela, jedan dio odnosi se na krivične 
delikte, a drugi dio odnosi se na politički delikt. Ako je taj dokument, koliko 
se ja sjećam. 

SUDIJA MEJ: Dajte svjedoku da pogleda dokument. 

SVEDOK C-061: Ovo je riješenje Okružnog suda u Šibeniku. Ima, odlučuje 
o zahtevu za provođenje istrage i imaju dva dijela u obrazloženju. Znači ima 
prvi deo na koga se odnosi i drug deo, obrazloženje zbog čega. Pod jedan 
su nabrojani, čini mi se, krivični delikti, pod dva politički delikti.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Je li ovo javna sednica? Da li smo na otvorenoj 
sednici?

SUDIJA MEJ: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Znači rešenje je bilo na javnoj 
sednici. Da li se sećate da ste u glavnom ispitivanju, kada vam je predočeno 
to rešenje, taj dokument, da ste rekli da su činjenice tačne?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pod navodima označenim pod brojem 1 i 
pod navodima označenim pod brojem 2.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Dobro, pod brojem 1 kaže da 
su: ‘’U vremenu od mjeseca listopada (Oktobar) 1990. godine pa do danas, 
stvorivši prethodno u Kninu udruženje osoba, takozvani Savjet narodnog ot­
pora’’, to je znači taj Savjet narodnog otpora. I vi ste rekli da su te činjenice 
tačne. Dakle, ako su činjenice stvarno tačne, a po vašem, po vašoj tvrdnji 
jesu, onda je tačna i činjenica o tome koje lice je pod brojem 1 ovde optuže­
no, odnosno protiv koga je pokrenut krivični postupak. Je li tako, gospodine 
C-061?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rekao sam ko su bili članovi Savjeta narod­
nog otpora u ispitivanju pred ovim Sudom u prethodnom svjedočenju. A 
prethodnih dana sam govorio o činjenicama za koje znam iz ovog riješenja, 
znači o deliktima, miniranje pruga, kioska i tako dalje. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, ja vas pitam sledeće, pošto 
ste vrlo kratko odgovorili na pitanje u glavnom ispitivanju. Kad vam je ovo 
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predočeno, činjenice su tačne, rekli ste da su činjenice tačne. Ovde je činje­
nica udruženje osoba, takozvani Savjet narodnog otpora, a kao što vidite, vi 
se smatrate odgovornim. Je l’ to tačno ili ne?

SUDIJA MEJ: Preći ćemo na privatnu sednicu.

(privatna sednica, odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost)

sekretar: Sad smo na privatnoj sednici 

SUDIJA MEJ: Da, dozvolite da svedok odgovori.
 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam nabrojao ko su članovi Savjeta narod­
nog otpora, a ovo je rešio Okružni privredni sud u Šibeniku, Okružno javno 
tužilaštvo  Šibeniku, ovo su osumnjičeni za sve te delikte. Ovde postoje znači 
delikti pod 1, koji su počinili članovi Savjeta narodnog otpora i postoje delik­
ti pod 2, u čemu sam i ja učestvovao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da li možemo da konstatujemo 
da je ovde pod brojem 1 Babić Milan, pa pod brojem 2 Dobrijević Marko, 
pa pod brojem 3 tek Martić Milan povodom koga vam je ovo dostavljeno, 
pa onda Mandinić Nebojša, pa onda 5. Orlović Dušan. Dakle vi ste taj broj 
1 u vezi sa ovim za šta kažete da su činjenice tačne, stvaranjem Savjete na­
rodnog otpora.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je l’ tako ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako ste onda rekli da su činjenice tač­
ne?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Činjenice su tačne na onakav način kako 
sam objasnio. Ovo je stav Javnog tužilaštva u Šibeniku u to vrijeme. Ja za 
ovo nisam znao.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, znači činjenice su tačne ukoliko 
se ne odnose na vas.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Na mene se odnosi činjenica da sam, ja to 
priznajem, pred ovim Sudom i pred svim Sudom, da je 28. februara 1991. 
godine Srpsko nacionalno vijeće na sastanku tog dana uz predsedavanje 
Milana Babića donelo Rezoluciju o razdruživanju od Republike Hrvatske op­
ština Severne Dalmacije i Like i tako dalje i tako dalje. To jeste tačno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa vi niste pravili selekciju koje su činje­
nice tačne nego ste za ceo dokument rekli, činjenice su tačne.

SUDIJA MEJ: Nema svrhe da se na tome dalje insistira i da se to ponavlja. 
Sledeće C-061, možete li da nam kažete koje činjenice prihvatate kao tačne, 
a koje nisu tačne?
 
SVEDOK C-061: Prihvatam činjenice da su svi ovde nabrojani delikti tačni, 
a da se svi oni delikti ne odnose na sve osobe nabrojane ovde podjednako. 
Nešto se odnosi na Milana Babića, nešto na Marka Dobrijevića, nešto na 
Martić Milana, nešto na Mandić Nebojšu, nešto na Orlović Dušana. Na koji 
se način i šta se od činjenica odnosi ovdje, ja sam već govorio. Ako je potre­
bano, mogu i dalje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a pošto vi kažete da ste radili na 
tome odnosno imali nameru, samo što to nije bilo na vašim ustima da se 
integrišete u Hrvatsku ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne, mi smo bili integrisani u Hrvatsku 1990. 
godine, a 1995. godine imali smo namjeru da se vratimo u Hrvatsku sa satu­
som kakav je predlagala međunarodna zajednica.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, dobro, na to ćemo doći. Nisam 
primetio među ovim silnim dokaznim predmetima ni jednu naredbu koju 
imam u ruci, pa se izvinjavam ako sam je prevideo, ali evo je ovde kod mene 
fotokopija: “Vlada SAO Krajine, Ministarsvo odbrane, 26. jul 1991. godine. 
Naredba. Na osnovu Ustavnog zakona o ministarstvima iz člana 32 Poslov­
nika Vlade Srpske Autonomne Oblasti Krajina, ministar odbrane donosi sle­
deću naredbu: Formira se Regionalni štab Teritorijalne odbrane za Kordun 
i Baniju, štab deluje” i tako dalje “sedište u Glini” i tako dalje i tako dalje, 
ko se postavlja za komandanta iz Gline, ko je pomoćnik i tako dalje “i stupa 
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na snagu odmah” i ovde piše “ministar odbrane Milan Babić”. Dakle 26. jul 
1991 godine. Je l’ tako ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Evo, možete da pogledate ovu nared­
bu, je l’ to vaša naredba?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Molim da pogledam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Evo, izvolite. 

SUDIJA MEJ: Da, zvuči poznato, ali možda grešim. Da vidimo da li možemo 
da nađemo dokument. Pokažite ga svedoku.

SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja ne znam da li je tačno u originalu doku­
menta, ali ovakvu naredbu sam ja potpisao i to nakon sastanka predsjednika 
opština i političkog rukovodstva u Glini u julu mjesecu 1991. godine i nakon 
političke odluke da se ukine 7. Banijska divizija i 6. Lička divizija kao ideolo­
ške jedinice koje nisu u strukturi SAO i da se organizuje Teritorijalna odbrana 
SAO Krajine kao legalna formacijska struktura oružanih snaga za odbranu 
SAO Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, uvedite molim vas i to u ovu 
vašu evidenciju.

SUDIJA MEJ: Da, molim broj.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ja mislim gospodine Mej da možemo ...

SUDIJA MEJ: Tužilaštvo treba da pogleda taj dokument, a sada ćemo da 
ga obeležimo za identifi­kaciju. Ukoliko Tužilaštvo bude imalo neki prigovor 
uzećemo ga u obzir.

sekretar: Ovo je sledeći dokazni predmet Odbrane, označen je sa D 59 i 
obeležen je samo zbog identifi­kacije.

SUDIJA MEJ: Molim da nastavite.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Može li sada na javnu sednicu da se pređe gospo­
dine Mej?

SUDIJA MEJ: Da.

sekretar: Časni Sude, ponovo smo na otvorenoj sednici.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gospodine C-061, pa o kojoj onda pa­
ralelnoj strukturi govorite?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: O strukturi koja nije bila pod kontrolom Vla­
de i Skupštine SAO Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa ja vidim ovde da je upravo ovo što 
sam vam pokazao dokaz o suprotnom, da upravo vi imate tu kontrolu, a ne 
nikakav Jovica Stanišić i Franko Simatović. Upravo vi.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ovo je dokument koji je bio u skladu sa pra­
vilima i propisima SAO Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa ja ne sumnjam da je bio u skladu sa 
propisima. Ali ja upravo i tvrdim da ste u skladu sa propisima funkcionisali u 
punoj meri, a ne da je funkcionisala paralelna struktura.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ovo je bilo van linije paralelne strukture. Ovo 
je bilo u liniji, prije svega političke odluke da se formira Teritorijalna odbra­
na SAO Krajine kao samostalna oružana formacija pod kontrolom organa 
SAO Krajine, koja bi u borbenim dejstvima funkcionisala na osnovu zakona 
Jugoslavije i principa opštenarodne odbrane, odnosno koja bi se u ratnim 
dejstvima stavljala pod komandu nadliježnih struktura JNA i Predsjedništva 
Jugoslavije. To bi bilo na osnovu zakona koji je kasnije primjenjen, znači od 
1. oktobra. Politička zamisao, politička ideja je bila da ta struktura bude pod 
isključivom kontrolom, autonomnom kontrolom legalnih organa vlasti SAO 
Krajine.

SUDIJA MEJ: Gospođo Uerc-Reclaf. 

TUŽILAC UERC-RECLAF: Upravo smo ustanovili da je to već uvedeno u spis 
i to je dokazni predmet 352, tabulator 118. 

SUDIJA MEJ: Hvala, onda ćemo da odbacimo ovaj raniji broj. Izvolite. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da se kratko vratimo na onu 
kartu sa kojom ste počeli, na njenu poleđinu, pošto je tamo dato mnogo po­
dataka. Samo kratko bih želeo da komentarišete. Evo ovaj uvodni tekst koji 
smo dobili od vas, o tome kako je nastala Republika Srpska Krajina, prema 
ovoj fotokopiji koju ja imam, to je na strani 01132357. Ovde piše: ‘’Na sve 
agresivniji hrvatski šovinizam srpski narod je 1989. godine odgovorio osni­
vanjem Srpskog kulturnog društva Zora u Kistanju i zbijanjem redova oko 
nacionalnih simbola i mitova’’. Samo mi odgovorite sa da ili ne.

SUDIJA MEJ: Da vidimo prvo da li je svjedok našao taj pasus. Da li ste ga 
našli?

SVEDOK C-061: Evo našao sam.

SUDIJA MEJ: To je strana 9. 

SVEDOK C-061: Tačno je da je Srpsko kulturno društvo ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja vas molim da mi odgovarate samo sa 
da i ne, jer nemamo vremena da objašnjavate svaku stvar. Pročitao sam vam 
citat. Je li to tačno ili ne? Je li to tačno napisano?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Uslovno rečeno, jer ne znam šta znači reč 
‘’hrvatski šovinizam’’. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Mi smo upotrebljavali reč ‘’hrvatski nacionali­
zam’’ i ‘’etnocentrizam’’. Šta je pisac ovde hteo da kaže ne znam, ali ostalo 
je tačno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. A sad mi komentarišite sledeći 
pasus gde kaže: ‘’Hrvatska komunistička vlast koja je u to vreme sa klerona­
cionalistima tražila način na koji bi izigrala Srbe, odgovorila je hapšenjima’’. 
Je li to tačno? Znači, 1989. godine ste napravili Srpsko kulturno društvo ‘’Zo­
ra’’ u Kistanjima, a vlast je odgovorila hapšenjima. Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Hapšenja su nastala ne zbog osnivanja Srp­
skog kulturnog društva ‘’Zora’’ već zbog incidenata koji su se desili na prosla­
vi 600 godina Kosovske bitke na dalmatinskom Kosovu kod Knina, kada je 
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uhapšen predsednik Srpskog kulturnog društva ‘’Zora’’ Jovan Opačić. I veći 
broj drugih učesnika incidenta je pritvoren.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To je bilo još juna 1989. godine Je li 
tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je, tada su se prvi put pojavile vaše slike 
u Kninu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A onda se kaže: ‘’Međutim, nukleus oko 
koga će srpski narod u Hrvatskoj artikulisati svoj politički program ponudila 
je Srpska demokratska stranka koja je osnovana 17. februara 1990. godine, 
a za predsednika je izabran akademik Jovan Rašković’’. Je li to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A onda se kaže: ‘’Ta stranka je prerasla 
u pokret Srba, naročito nakon izborne pobede Hrvatske demokratske zajed­
nice u maju 1990. godine. Njihov prvi korak je bio formiranje paravojnih for­
macija i ilegalno naoružavanje, a program utemeljen na secesiji i pretnjama 
srpskom narodu’’. Je li to tačno ili ne?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne znam da li je to bio prvi ili drugi korak, 
ovaj koji se odnosi na formiranje paravojnih formacija i ilegalno naoružava­
nje od strane hrvatske vlasti. Policijske formacije i povećanje broja policajaca 
koja je radila hrvatska Vlada tumačeno je sa srpske strane kao formiranje pa­
ravojnih formacija. Te nove formacije su isto tako tumačene, kao paravojne, 
i od strane JNA, takođe i od JNA. A bilo je i naoružavanja građana, pripadni­
ka HDZ. O tome se govorilo u to vrijeme. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A šta je bio Zbor narodne garde, je li 
to bila policija?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Zbog narodne garde, koliko je meni pozna­
to, bila je formacija, policijska formacija, ali formirana kao vojska. Znači, 
po organizaciji je bila vojna formacija, a po strukturi i položaju deo MUP-a 
Hrvatske. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, onda mi recite dalje, ovo šta 
piše: ‘’Odmah posle osvajanja vlasti u Hrvatskoj, Franjo Tuđman i kleronaci­
onalisti počinju sa poznatim pravaškim metodama. Ukratko, nova vlast se 
instalirala po duhu i po znacima endehazije. Uvođenjem simbola i oznaka 
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Nezavisne Države Hrvatske iz Drugog svetskog rata otvorene su još nezale­
čene rane i oživela strahovanja od ponavljanja ustaškog genocida’’. Je li to 
tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ova prva rečenica koja kaže: ‘’Odmah posle 
osvajanja vlasti u Hrvatskoj Franjo Tuđman i kleronacionalisti počinju sa po­
znatim pravaškim metodama’’. To je malo prenaglašena kvalifi­kacija nacio­
nalnog programa HDZ i Franje Tuđmana. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kad je osnovan HDZ?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: HDZ-e je osnovan krajem 1989. godine, a 
legalizovan početkom 1990. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Jeste li čitali program HDZ-a?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Slušao sam program HDZ-a, slušao sam i iz­
borno predstavljanje HDZ-a koje je imao Franjo Tuđman na televiziji Zagreb 
tokom predizborne kampanje u proljeće 1990. godine. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I jeste li onda pročitali u tom programu 
da je to istorijska šansa da se formira nezavisna država?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam slušao Franju Tuđmana na televiziji ka­
ko je rekao da Hrvatska ima nepravilan geografski položaj, u obliku kifle, i da 
to treba izravnati linijom na Drini. Na predstavljanju programa stranke ustao 
je i pokazao na karti iza sebe gde bi izravnao Hrvatsku. Znači, po njegovoj 
koncepciji ta Hrvatska bi objedinjavala Hrvatsku, tadašnju Socijalističku Re­
publiku Hrvatsku i Socijalističku Republiku Bosnu i Hercegovinu u cjelosti. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To je otprilike ona teritorija koja je bila 
Nezavisna Država Hrvatska za vreme Drugog svetskog rata?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Na toj teritoriji, koliko su meni istorijske činje­
nice poznate i pričanja ljudi koji su živeli u to vrijeme, ta je teritorija obuhva­
tala Nezavisnu Državu Hrvatsku koja je još obuhvatala Srem. Ali NDH nije ob­
uhvatala veliki dio primorja koji je u vreme Drugog svjetskog rata, podelom 
Jugoslavije između fašističkih i nacističkih sila, pripao Italiji (Italy).

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, o ovom drugom delu govorim. 
A dobro, recite mi je li tačno da ovo što dalje piše: ‘’Srpski sabor u Srbu 25. 
jula 1990. godine donosi deklaraciju o autonomiji Srba u Hrvatskoj i odluku 
o plebiscitu celokupnog srpskog naroda sa područja avnojevske Hrvatske, 
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polazeći od međunarodno proklamovanog prava naroda na samoopredelje­
nje, ne sporeći to pravo ni drugima’’. Da li je to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa onda sledeće: ‘’Pokušaj hrvatske po­
licije da silom spreči plebiscit i srpski otpor i događaji od 17. avgusta 1990. 
godine označili su početak oružane borbe Srba za opstanak na svojim etnič­
kim i istorijskim prostorima’’. Je li to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je li tačno ovo dalje ... 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Samo, samo konstatacija ...

prevodioci: Molimo da govornici uspore zbog prevoda.

SUDIJA MEJ: Obojicu vas prevodioci mole da usporite. 

SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Samo nisam završio, dozvolite mi da završim, 
molim vas. 17. avgusta je počeo otpor protiv spriječavanja izjašnjavanja, zna­
či referenduma. Kasnije, tokom oktobra meseca 1991. godine taj otpor, to 
reagovanje je preraslo u izazivanje incidenata od strane Srba u Hrvatskoj.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Recite mi, molim vas, to reagovanje i 
referendum, ovo šta sam vam pročitao, je li to vama neko iz Srbije inicirao ili 
je to bio spontani, spontano reagovanje vas tamo u Krajini?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Koliko je meni poznato, Srbija se umješala u 
ove događaje na način da pomogne Srbima da se organizuje plebiscit. Srbi­
ja je pomogla da se ispravno defi­niše pitanje o kojem je trebalo da se glasa 
na referendumu, da bi se podvelo pod zakonske osnove. Srbija je Jugoslo­
venskom narodnom armijom garantovala da će se plebiscit, kako smo ga mi 
zvali, ili izjašnjavanje sprovesti. Srbija se kasnije umešala u ove događaje da 
bi ih iskoristila za svoje svrhe. Znači, u ovaj politički sukob ona se umješala 
na način kako sam i govorio, formiranjem paralelnih struktura i izazivanjem 
incidenata sa namerom da se umeša Jugoslovenska narodna armija i da se, 
odnosno da interveniše savezna država i da se na tom području uvede van­
redno stanje i suspenduje hrvatska vlast. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, to su vaše pretpostavke, ali ja 
sam vas pitao ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To nisu... Molim Sud da mi dozvoli da od­
govorim. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To su vaše pretpostavke. Ja sam vas pi­
tao šta se dogodilo i kako je reagovanje bilo. Je li to bilo na inicijativu Srbije 
ili je to bila jedna logična reakcija na pritiske, represiju kojoj su Srbi bili izlo­
ženi od samog početka? Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ono što sam rekao nisu moje pretpostavke 
nego činjenice i saznanja u koja sam imao lični uvid i ono što sam čuo od 
akademika Raškovića. Postoji i zapisnik sa sednice kada je on rekao da ti su­
kobi, znači govorio je 10. septembra u Srbu uveče, da sukobe u Hrvatskoj 
želi neko treći, odnosno da u Jugoslaviji postoje oni koji su željni krvi i koji 
bi iskoristili taj sukob između Srba i Hrvata u Hrvatskoj da uvedu vanredno 
stanje. To je činjenica, znači nisu moje pretpostavke. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A na koga je on mislio, ako već te či­
njenice predstavljate na taj način? Ko je to u Jugoslaviji mogao da uvede 
vanredno stanje u Hrvatskoj i ko je bio željan krvi?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Moglo je da ga uvede Predsjedništvo Jugosla­
vije legalno, ili Jugoslovenska narodna armija ilegalno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa je li Rašković kritikovao Jugosloven­
sku narodnu armiju?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: On je doslovce rekao da sukob želi neko tre­
ći, znači ne ni Srbi ni Hrvati u Hrvatskoj već da, citiram njegovu izjavu ‘’u 
Jugoslaviji postoje oni koji su željni krvi i koji bi ovaj sukob želeli da iskoriste 
da se u Hrvatskoj, da se na tom području uvede vanredno stanje’’. Znači 
tačno se zna ko može uvesti vanredno stanje. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa vi ste ovde u glavnom ispitivanju go­
vorili o tome da je Rašković kritikovao armiju da je ona nemoćna.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rašković je kritikovao vas, a u februaru mese­
cu 1992. godine je govorio da je Armija slaba. U februaru mjesecu, nakon 
afere Špegelj, kada armija nije uhapsila Špegelja niti uvela vanredno stanje 
u Hrvatskoj, on je sumnjao da ona to može izvjesti. Ali armija je to izvela na 
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način kako ste to vi kasnije organizovali, od 1. marta 1991. godine pa na 
dalje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A šta sam ja to organizovao od aprila i 
maja 1991. godine?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Organizovali ste paralelnu strukturu u Kraji­
ni, da izaziva incidente i onda ste razmjestili vojsku na liniju sukoba u maju 
1991. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: ... (izbrisa­no po na­logu Pre­tre­snog ve­ća) 
... kao šta je na karti, kada je hrvatski Parlament 25. decembra 1990. godi­
ne proglasio Hrvatsku za nacionalnu državu Hrvata, a Srbe deklarisao kao 
nacionalnu manjinu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Doneo sam ovo, ovu kartu u namjeri da 
pokažem kakva je bila stvarna situacija i koji je bio rezultat učešća JNA i re­
zultat rata u Krajini zbog toga. A ovo mogu da komentarišem, što ono pisac 
kaže ‘’čaša se prelila’’ i tako dalje, to je literarni opis koji u nekom smislu i 
odgovara. I sve ostalo je tačno. Ustav Hrvatske, novi Ustav Hrvatske od 25. 
decembra 1990. godine isključio je Srbe iz ustava kao konstitutivni narod u 
Republici Hrvatskoj, to je tačno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da se vratimo na taj, na položaj 
Hrvata. Vi ste svi tvrdili da nikada neće vlast Krajine činiti Hrvatima ono šta 
je ustaška vlast učinila Srbima, i da su Hrvati bezbedni svuda na teritoriji 
Krajine. I čak ste se žalili kako hrvatska vlada organizuje i nudi luksuzne hote­
le, ‘’Solaris’’ kod Šibenika i ‘’Medenu’’ kod Trogira da smesti građane iz tih 
delova, jer želi da ih udalji sa područja Krajine, i da je to jedan podao potez, 
tako ste vi svi govorili, a da vama na pamet ne pada da ...

SUDIJA MEJ: Gospodine Miloševiću, ako želite da pratimo ova pitanja, mo­
ramo da znamo o čemu govorite. Pretpostavljam da se pozivate na ranije 
svedočenje ovog svedoka. Ako je tako, formulišite pitanje kraće tako da on 
može da prati. Da li možete da pratite o čemu se radi, gospodine C-061, 
ovo šta optuženi upravo priča? Gospodine Miloševiću, počnite ispočetka. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gospodine C-061, da li je tačno da ste 
svi vi nama u Beogradu govorili da nemamo šta da brinemo o tome, niko 
neće taći ni jednog Hrvata tamo? I da su Hrvati ravnopravni u Krajini, i da vi 

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



Utorak, 26. novembar 2002. / Svedok C-061 (Milan Babić)  

FOND ZA HUMANITARNO PRAVO

557

nemate nameru da radite ono šta Srbima radi ustaška vlast van Krajine? Da 
li ste to govorili svi vi?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Koliko ja mogu da se setim, od vas je traženo 
da se izjasnite kako ćete štititi Srbe, odnosno kako ćete sprovesti svoje obe­
ćanje da će ih štititi JNA. Koliko je meni poznato, to su bili glavna težišta i 
glavni razgovori koji su vođeni sa vama. 

SUDIJA MEJ: Ne. Gospodine svedoče, slušajte pitanje. Pitanje je glasilo, vi i 
drugi ste govorili da nema razloga za brigu, Hrvati su ravnopravni u Krajini, 
nema nikakve namere da im se čini ono šta ustaška vlast čini Srbima. Da li 
ste to govorili?

SVEDOK C-061: U tom smislu je govoreno, sad šta se precizno pod tim pod­
razumeva i koji tačno događaj, ne znam. Ako je moguće da se citira, da se 
kaže pa da ga komentarišem. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja moram da kažem da je retorika, pogotovo 
javna retorika eskalirala počevši od 1990. godine i početkom 1991. godine, 
nakon afere Špegelj, nakon početka oružanih sukoba i pogotovo sa počet­
kom ratnih dejstava u jesen 1991. godine. Međusobna retorika i srpska i 
hrvatska je jako eskalirala, tako da su već 1990. godine sa srpske strane, i iz 
Srbije i iz Srpske Krajine, hrvatska vlast i Tuđman i svi oni koji su ih podržavali 
nazivani ustašama. A sa druge strane, hrvatska je vlast nazivala JNA srbočet­
ničkom, srbočetnicima. Znači, bila je jedna gradacija, jedna eskalacija retori­
ke od 1990. godine do jeseni 1991. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da li se sećate da onda kad smo 
vam mi postavljali pitanja: “Ako je to tako, da vi brinete da niko ne bude 
ugrožen, što je nama veoma drago da čujemo, a što se onda iseljavaju hr­
vatske porodice iz Krajine”, da ste nam odgovarali sa: “Nudi im Tuđman 
luksuzne hotele ‘’Solaris’’ kod Šibenika, tu u blizini na obali, ‘’Medena’’ kod 
Trogira”. To su veliki hoteli, ja lično sam bio u njima nekad. “I eto, to je za 
njih atraktivno, oni žele da prikažu da mi nešto činimo protiv njih, a to nije 
istina.” Je li tačno da ste tako odgovarali?

SUDIJA MEJ: Sad ćemo da pređemo u privatnu sednicu da čujemo ovaj 
odgovor. 
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(privatna sednica, odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost)

sekretar: Sad smo na privatnoj sednici.

SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja se ne sjećam da sam lično razgovarao sa 
gospodinom Miloševićem na ovakav način o ovakvim temama. Dao sam 
izjava javnih dosta, u određeno vrijeme različito. Iz kog vrijemena se citira, 
voleo bih da znam pa da mogu da komentrišem.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Možemo li dalje da idemo, gospodine 
Mej ja ne vidim razloga da budemo na ...

SUDIJA MEJ: Ne, ne, možete li da pomognete svedoku? Vi mu iznosite raz­
ne tvrdnje i da bi mogao dobro da vam odgovori morate da mu kažete kada 
tvrdite da je on to rekao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nemam ove nikakvu evidenciju o sastan­
cima, ali je to bilo opšte pitanje i opšte poznati stav u Srbiji da ne sme biti 
nikakve diskriminacije na nacionalnoj i verskoj osnovi šta je uostalom bila i 
praksa Srbije i šta smo mi očekivali da bude i praksa rukovodstva u Republici 
Srpskoj Krajini, a ja pitam svedoka da li je tačno da su nas uveravali da je 
praksa takva, da nema represije prema Hrvatima, da su oni na tim područ­
jima potpuno bezbedni i da oni neće dozvoliti da se nad njima vrši bilo šta 
od onoga šta inače Hrvatska ustaška vlast vrši nad Srbima. I ja pitam svedoka 
je li to tačno ili ne?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U razgovorima sa vama, koliko se ja sećam, 
uglavnom smo razgovarali o zaštiti Srba. Odnosno o zaštiti samoopredelje­
nja SAO Krajine da ostane u Jugoslaviji kako ste vi rekli, da ima pravo. JNA će 
vas zaštiti, zaštitiće vas JNA, ne treba da brinete i u tom smislu. Znači moji 
razgovori sa vama su bili takvi, da li ste vi još razgovarali sa nekim drugim, 
ja ne znam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ali evo, pošto vi ne znate da ne 
postavljam više to pitanje kad tvrdite da ne znate iako ste svi govorili jedno 
te isto u to vreme, pa zar vas nije zaštitila i vaša Teritorijalna odbrana i JNA, 
zar niste bili zaštićeni i da je to sve trajalo do Vensovog plana kada je trebalo 
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da vas štite “Plavi šlemovi” (Blue Helmets). I kada potreba za zaštitom JNA 
više nije postojala. Je l’ tako ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To je bila strašna kompromitirajuća zaštita 
mogu da kažem kao uvod, ali dozvolite mi da završim. JNA je zaštitila posto­
janje SAO Krajine i taj teritorij, ali je JNA od avgusta meseca 1991. godine 
zajedno sa svim formacijama koje su bile pod njenom komandom, prešla 
takozvani referendumski teritorij SAO Krajine i izvršila razaranja, čišćenja i 
naterala u izbeglištvo desetine hiljada Hrvata i uspostavila granicu koja je 
bila veća od takozvana referendumske granice, granice one koja je uspo­
stavljena na referendumu i u stvari to je granica, ovde na ovoj karti koja je 
pokazana, granica koju je uspostavila JNA sa svojim oružanim formacijama 
koje su bile u njenom sastavu i kojom ste vi komandovali.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je tačno? Nikakve granice nije us­
postavljala. JNA je nastojala da se stavi između strana usukobu i da ne dozvo­
li da se međusobno tuku srpski i hrvatski demokrati: Demokratska zajednica 
Hrvata i Demokratska stranka Srba. Je li tako ili nije, gospodine C-061?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi ste policijom, paralelnom strukturom pro­
vocirali da JNA izađe, da to bude razlog da bi JNA izašla na tu granicu suko­
bljavanja u mjesecu maju odnosno od mjeseca maja do mjeseca avgusta, a 
meseca avgusta 1991. godine koliko je meni poznato, a poznato je svima, 
JNA je krenula u ofanzivna dejstva znači prešla je tu granicu razdvajanja i za­
posela i delove Hrvatske koji pre toga nisu bili referendumski odnosno koji 
nisu bili srpskii i uspostavila novu liniju, novu granicu. Praktično je to postala 
nova granica Republike SAO Krajine, Zapadne Slavonije, Istočne Slavonije 
odnosno Republike Srpske Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, do toga ćemo lako doći to tako­
đe nije tačno. Jesu to ove granice koje su na mapi bile zaštićene zone pod 
UN? Jesu to te granice?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Zaštićene zone, ova granica se ne poklapa 
potpuno pod zaštićenim zonama UN. Ove su granice šire što se SAO Krajine 
tiče od zona, zaštićenih zona Ujedinjenih nacija. Šire su za oko 25 posto. 
A što se tiče Zapadne Slavonije one su manje u odnosu na zaštićene zone 
UN, znači one predstavljaju, ne znam, otprilike 20 posto zaštićenih teritori­
ja Ujedinjenih nacija sa područja Zapadne Salvonije, a na području Istočne 
Slavonije te se granice poklapaju sa zonama koje su bile pod Ujedinjenim 
nacijama.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja vas ne pitam za ovu mapu, ja vas pi­
tam je l’ to faktičko stanje pošto je to bilo faktičko stanje gde žive Srbi, gde 
žive Hrvati. Da li se to faktičko stanje, te linije o kojima govorite, poklapalo 
posle sa zaštićenim zonama UN?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Prvo, faktičko stanje koje je uspostavila JNA 
u jesen 1991. godine nije se poklapalo sa etničkom teritorijom Srba već je 
prelazilo taj teritorij, na teritorij na kome su etnička većina bili Hrvati. Drugo, 
ta zona koju je uspostavila JNA, ta linija koju je uspostavila JNA, nije se pokla­
pala sa zonama pod zaštitom Ujedinjenih nacija. Naime Ujedinjene nacije 
nisu priznavale delove opština sem onih koje su bile pobrojane u Vensovom 
planu. Znači otprilike ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dajte da ne gubimo ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: 25 posto teritorije...

SUDIJA MEJ: Hoću samo da rešimo jednu stvar. Da li smo još uvek na privat­
noj sednici. Ima li neki razlog zašto nismo na javnoj sednici? Vraćamo se u 
javnu sednicu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ja ne vidi ni jedan, gospodine Mej. Vi ste tražili da 
idemo na privatnu sednicu.

sekretar: Na otvorenoj smo sednici.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je jasno da je 1991. godine JNA 
bila legalno prisutna na celoj teritoriji SFRJ, nebitno o kojem području u Hr­
vatskoj govorimo? Znači ne samo na teritorijama koje su na karti obeležene 
kao teritorija Republike Srpske Krajine, već i u mnogim gradovima širom 
Hrvatske, gde je i bila skoro 50 godina. Da ili ne?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Šta je vaše pitanje, da li je JNA bila legalna 
vojska SFRJ?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da, na celoj teritoriji Hrvatske. Ne govo­
rimo samo o Krajini nego govorimo uopšte, o njenom legalnom prisustvu 
na celoj teritoriji Hrvatske. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bože moj, pa JNA je bila, to su bile oružane 
snage SFRJ. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Naravno. Dobro. Da zaključimo sa tim 
pitanjem. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Samo je nelegalno vršila svoju... Ona je preu­
zela nelegalna dejstva od avgusta 1991. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To šta je legalno, a šta je nelegalno, to 
da ostavimo za kasnije. A molim vas, vi kažete da ste u jesen 1991. godine 
želeli da razgovarate i pregovarate sa hrvatskom stranom, ali da do razgovo­
ra sa tom stranom nije došlo zbog vaših ličnih slabosti. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne razumijem pitanje. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa rekli ste, objašnjavali ste ovde da ste 
vi želeli da razgovarate?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Kada?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U jesen 1991. godine sa hrvatskom stra­
nom, je li tako? Ovde ste o tome govorili.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: A to, da. To je bila prilika da se preko među­
narodne konferencije uspostavi dijalog sa Hrvatskom i riješe problemi. Kao 
što sam rekao, to je bila prilika, dobra prilika, na žalost propuštena. Na ža­
lost, i ja sam bio jedan od onih koji je napravio greške i propuste pa ta prilika 
nije bila iskorištena. To je bila dobra prilika. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Mogli ste kratko da mi odgo­
vorite sa da, a ne da objašnjavate sve ovo. Vi govorite kako ste predlagali 
ustavno rešenje Krajine kao županiju u Hrvatskoj. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: 1990. godine, u toku rasprava o novom Usta­
vu Republike Hrvatske.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. A da li je tačno da ste do osniva­
nja Srpske demokratske stranke u Glini i vašeg ulaska u to najuže rukovod­
stvo bili funkcioner Saveza komunista Hrvatske? Da li je to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam bio u Savezu komunista Hrvatske na 
određenim položajima koje sam već pomenuo pred ovim Sudom na počet­
ku mog svjedočenja. Fo
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, odgovarajte mi sa da ili ne 
da bi štedeli vreme. Opet ste mi rekli da, samo sa jednom prostoproširenom 
rečenicom, rekao bih čak složenom rečenicom. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U suštini ne, jer pod funkcionerom se podra­
zumeva neko ko ima izvršnu funkciju u organima Saveza komunista, počevši 
od opštinskog komiteta preko regionalnih komiteta, centralnog komiteta i 
tako dalje, i tako dalje. Znači kad se kaže funkcija, misli se na izvršnu funkci­
ju u strukturi Saveza komunista. Znači, moj odgovor je ne, odnosno upravo 
onako kako sam rekao u odgovoru na vaše pitanje, kako sam prvi put odgo­
vorio na vaše pitanje. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Da li vi onda tvrdite da niste bili 
u Predsedništvu Opštinskog komiteta Knina?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste, u svojstvu funkcionera Save­
za komunista bili delegat na Kongresu Saveza komunista Hrvatske ...

SUDIJA MEJ: Mislim da ćemo ovo da saslušamo na privatnoj sednici. 

(privatna sednica, odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost)

sekretar: Sad smo na privatnoj sednici.

SUDIJA MEJ: Svedoče C-061, recite nam da li ste imali neki položaj u Savezu 
komunista i kakav i da li ste prisustvovali tom kongresu ili ne?	  
 
SVEDOK C-061: 1989. godine bio sam član Osnovne organizacije Saveza 
komunista Primarne zdravstvene zaštite Medicinskog centra Knin. Na izbo­
rima za delegate za XI, čini mi se da je bio poslednji, kongres Saveza komu­
nista Hrvatske, na izborima koji su organizovani u čitavoj strukturi Saveza 
komunista organizacije u Kninu koja je brojala 3.000 članova, izabran sam 
za jednog od šest delegata sa područja opštine Knin kao delegat na kongre­
su. Koji se održavao u Zagrebu.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Ja ne razumem šta će vam toliko 
objašnjenje. Pitao sam vas jeste bili delegat na kongresu Saveza komunista 
Hrvatske, sad kažete da, ali objašnjavate kako eto, vi ste jedan od šest dele­
gata iz cele te regije izabranih za kongres. Dobro.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Zato što ste vi počeli pitanjem jesam li bio 
funkcioner, ja kažem, objašnjavam šta to znači. To je to.

SUDIJA MEJ: Nećemo, nećemo sada da započinjemo raspravu. Želite li još 
nešto da pitate o Savezu komunista gospodine Miloševiću? Ako ne, vratiće­
mo se na javnu sednicu.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Još samo par ovih stvari. Znači učesnik 
ste bili na kongresu, na kongresu se raspravljala važna politička pitanja, Sa­
vez komunista Hrvatske je bio na vlasti, vi učestvujete u kongresu partije na 
vlasti. Da li ste vi išta rekli u vezi sa tim dokumentima, odlukama, jeste li se 
ičemu usprotivili od onoga sa čim ste niste slagali na tom Kongresu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Sećam se tri stvari. Prva stvar. Na komisiji 
za reformu privrednog sistema dao sam pismeni prilog za diskusiju u smi­
slu reorganizacije SIZ–ova u društvenim delatnostima i formiranje fondova. 
Drugo, na plenarnoj sjednici kada se odlučivalo o Statutu Saveza komunista 
Hrvatske, bio sam protiv opcije koja je reorganizovala Savez komunista Hr­
vatske na način da se on, kao samostalna organizacija uključuje u Savez ko­
munista Jugoslavije jer je po dotadašnjoj statutarnoj odluci Savez komunista 
Hrvatske bio dio Saveza komunista Jugoslavije. Treću stvar koju sam hteo da 
se protivim su napisi Mitrovića, kako se već zvao sekretar Saveza komunista 
Hrvatske koji je listu “Makedonija” dao intervjue i koji je na loš i ružan način 
govorio o Kninu kao nacionalističkom leglu. To je bilo na oglasnoj tabli Kon­
gresa, znači javna stvar i tu sam hteo da o toj stvari polemišem. Međutim 
ostali delegati iz Knina su rekli nemoj, kaže napašće ih Boro Mikelić, Boro 
Mikelić će održati govor i on je na plenarnoj sednici održao govor, jedan kri­
tički osvrt. Ne sjećam se baš detalja, ali govoro je. To je bilo moje istupanja 
na XI poslednjem kongresu Saveza komunista Hrvatske.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, dobro. A da li je onda tačno da 
ste vi od komuniste... Bili ste komunista, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bio sam član Saveza komunista, znači komu­
nista.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da, da, odjednom ste od komuniste te 
godine u tih mesec dana napravili neki salto morta­le i pretvorili se u naciona­
listu, potpuno promenili svoja uverenja i od komuniste postali antikomuni­
sta i došli na čelo opštine Knin, je l’ tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa pod vašim uticajem sam postao etnoegoi­
sta, a da sam vas slušao do kraja bio bi još gori. A na položaj predsjednika do­
šao sam zato što sam se priključio Srpskoj demokratskoj stranci 17. februara 
1990. godine u Kninu, odnosno prisustvovao sam da pozdravim Osnivačku 
skupštinu i nakon mog pozdravnog govora, njima se dopalo i prijedložili su 
me u Glavni odbor čak. I tako sam postao član Glavnog odbora i pošto sam 
imao najviše zasluga u izbornoj kampanji na području opštine Knin, bila je 
diskusija da li da budem delegat u Saboru Republike Hrvatske ili da budem 
predsjednik opštine i na insistiranje, prosto, moja je lična želja, ja nisam bio 
retoričar u to vreme da bih mogao ići u Sabor, želja mi je ipak bila da osta­
nem na lokalnom nivou u Kninu, to su poržali ljudi iz SDS koji su bili iz Knina 
i tako je Jovan Rašković i Izvršni odbor odlučili da mene kandiduju za pred­
sjednika opštine Knin i tako sam ja izabran za predsjednika opštine Knin, jer 
je SDS imala većinu u Skupštini opštine Knin.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, sve je to nekako teklo zato što 
su oni, eto bili oduševljeni vama i izabrali vas, vi se tu ništa niste ni pitali, je 
l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa rekao sam da sam se pitao, da sam iz­
među izbora da je budem delegat u Saboru Hrvatske i predsjednik opštine 
Knin, ja sam iz razloga koje sam rekao, u to vreme nisam bio dobar retoričar 
i mislio sam da ne bih mogao da se retorički dobro nosim kao delegat u ras­
pravama na Saboru već da mi je bolje da ostanem u Kninu, a pristao sam 
zato što sam ja imao zasluga za izbornu kampanju. Ja sam bio i šef  Izbornog 
štaba, ali sam vodio kampanju na području opština Knin, Gračac, Bela Lapca 
i delom Benkovca i tamo gde sam ja vodio kampanju, stranka je dobila izbo­
re. To je bila partijska nagrada za moj politički rad.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li je tačno da je u drugim delovima 
Hrvatske ...

sekretar: Mikrofon za gospodina Miloševića.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Istočna Slavonija, da su tu uglavnom 
Srbi glasali za Savez komunista Hrvatske, je l’ tako? 1990. godine.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U izborima 1990. godine u Sabor Republike 
Hrvatske izbarano je pet delagata Srpske demokratske stranke srpske nacio­
nalnosti i 27 delegata pripadnika srpske nacionalnosti, članova drugih par­
tija, posebno Saveza komunista Hrvatske, odnosno Stranke demokratskih 
promena kako se počela tada nazivati, SKH SDP. A od opština SDS je dobila 
vlast u četiri opštine. U stvari u to vreme stranka nije, SDS nije bila spremna, 
nije imala organizacionu strukturu da izađe na izbore odnosno na čitavoj te­
ritoriji Socijalističke Republike Hrvatske. Ona je imala slabiju organizacionu 
strukturu, znači ona je bila više zbog načina kako je to predsednik stranke 
vodio stranku kao pokret liderski, ali sa slabijom organizacionom srukturom 
i takvi su bili rezultati izbora.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, to je sve bilo znači u Kninu. Da 
li je iko iz Srbije na vas vršio uticaj u tom pogledu? U promeni vaše političke 
orijentacije u svemu ovome o čemu ste sada govorili, šta se događalo u Kni­
nu, u formiranju Srpske demokratske stranke, u zauzimanju kursa te stranke 
i tako dalje?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa mogu reći indirektno, na dva načina. Pr­
vo Srbija je zatupala federalistički koncept uređenje Jugoslavije što sam ja 
prihvatio. Drugo, Srbija je već od 1989. godine vrlo naglašavala i moglo 
bi se reći i prenaglašavala položaj srpskog naroda u Hrvatskoj u šta sam ja 
verovao. A ja sam čak bio izabran u Glavni odbor Srpske demokratske stran­
ke zato što sam se upravo osvrnuo na položaj srpskog naroda na području 
između Knina i Karlovca na način kako je to ilustrativno prikazivala srpska 
štampa. Prosto, kad sam prolazio kroz to područje, ja sam gledao da li je 
to tako. I vidio sam, razrušene neobnovljene crkve, nešto na Plitvicama ne 
znam, pisalo je da se Srbi tamo iseljavaju. Taj kraj mi se zaista učinio... I ja 
sam to rekao da komunistiška vlast, znači Hrvatske ili hrvatski komunisti, 
kako sam ja počeo nazivati Račana, u stvari između Gline i Karlovca. To je 
zaista bilo i zbog viđenja i utiska kako je to bilo, pisla beogradska “Duga” 
i Novosadska Televizija. Ja sam zaista, znači pitali ste za uticaj iz Beograda, 
zaista pod tom impresijom i prosto pod tom pričom ja sam zaista tako po­
čeo posmatrati stvari. I zaista to je doprinelo, to je doprinelo da ja budem 
izabran u Glavni odbor SDS–a.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sad govorite o tome da je neki tabloid 
u Beogradu nešto napisao o tome. Pa jesu zvanične novine nešto pisale uop­
šte o položaju Srba u Hrvatskoj 1989. godine? U Srbiji.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Televizija Beograd, Televizija Novi Sad je pra­
vila reportažu o raseljavanju sa Plitvica, Prištinsko “Jedinstvo” je pisalo, čak 
je i jedan književnik koji, činjenica je ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja vas pitam za beogradske medije i za 
zvaničnu štampu.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bilo je, bilo je početkom 1990. godine, bio 
je jedan naslov u “Politici”, sjećam se da nesahranjivanje žrtava ustaškog 
genocida iz 1941. godine je isto što i ponavljanje genocida‚. To je pisala 
“Politika”.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, naćićemo to šta je pisalo, što se 
štampe tiče tu ćemo imati vremena da razgovaramo o tome. A da li se seća­
te da ste vi tada, u tim vašim govorima napadali kako komuniste Hrvatske, 
tako i komunistički režim kako ste ga vi nazivali, u Srbiji?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Kako ko? Recimo bila je jedna struktura u 
SDS–u koja nikako nije kritikovala komunistički režim u Srbiji, a jeste u Hrvat­
skoj ili recimo, predsjednik stranke, akademik Rašković, nakon što je odlučio 
da izađe sa organizacijom stranke u Beograd rekao je da moramo se odlučiti 
i dao je kvalifi­kaciju. Da je na VIII čuvenoj sjednici CK Srbije kada ste vi izvrši­
li, sad ja ne mogu, nisam kvalifi­kovan da dajem ocenu, neku vrstu partijskog 
puča, rekao da je jedna komunistička grupa smenila drugu komunističku 
grupu. E od tada, mislim da je počeo trpeti kritike i nepovjerenje sa vaše 
strane. Znači bila je jedna grupa u SDS–u koja je podržavala vas, bez obzira 
što su ponekad nastupali sa nacionalnim ili prenaglašeno nacionalnih, mo­
glo bi se reći sa nacionalističkih pozicija, a bila je grupa koja je... Mihajlo 
Marković je meni 1993. godine rekao, Mihailo Marković je bio akademik, 
član Izvršnog odbora, ideolog SPS-a, rekao je sljedeće, za Jovana Raškovića 
predsednika SDS–a. “Mi se sa njim dogovorimo jedno, a on onda sutra kaže 
drugo, i obrnuto. Pa onda se pravda Miloševiću. Jedan dan ga kritikuje, a 
drugi dan ga hvali. Ne znamo šta da radimo sa njim”. I na kraju ste ga povu­
kli u Beograd iz naroda i tako dalje i tako je nestala njegova politička uloga. 
Počeli ste kampanju od jula mjeseca, početka avgusta mjeseca, počeli ste u 
stvari slabiti Jovana Raškovića iz tih razloga.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ko je povukao Raškovića u Beograd?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Dobrica Ćosić.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa rekli ste “na kraju ste ga povukli u Be­
ograd”. Pa ja sam se jednom u životu samo sreo sa Jovanom Raškovićem.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Dobrica Ćosić, ali vi ste preko vaših medija 
počeli kampanju protiv Jovana Rašlovića.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ : Mislim da nema smisla da smo na zatvorenoj sed­
nici gospodine Mej.

SUDIJA MEJ: Da, otvorena sednica.

sekretar: Časni Sude, na otvorenoj smo sednici.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste započeli sa objašnjavanjem neče­
ga što se tiče predsjednika SDS-a, Jovana Raškovića, šta nije tačno, i stoga 
želim da vas pitam sledeće, mislim da to mogu učiniti tokom otvorenog 
zasedanja, neću pominjati vaše ime. Da li je tačno da ste se vi suprotstavili 
Jovanu Raškoviću kada je on otišao u Zagreb i razgovarao sa Franjom Tuđma­
nom i ostalim liderima u Hrvatskoj? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Postojala su dva člana Glavnog odbora. 
Obojica su bili potpredsednici stranke, a jedan je bio predsednik Izvršnog 
odbora, i oni su pridavali veliki značaj ovakvim stvarima. Takođe je održa­
na diskusija na Glavnom odboru stranke. Jovan Opačić, Zelenbaba, Branko 
Perić i nekolicina ostalih tražili su da Jovan Rašković bude smijenjen, ali oni 
nisu dobili podršku većine na toj sednici Glavnog odbora i Jovan Rašković 
nije bio smenjen. Ti ljudi su napustili SDS nakon te sednice i pridružili su se 
Draškovićevom Srpskom pokretu obnove. Oni su rekli da je SDS bio srpska 
pešadija, da je bio slab i neefi­kasan i da su oni prešli u artiljeriju, u SPO. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Meni se čini da su stvari izgledale nešto 
drugačije od ovoga. Vi ste snažno kritikovali Jovana Raškovića zbog nekih 
njegovih kompromisnih stavova koje je izneo u svojim razgovorima sa Tuđ­
manom. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi verovatno mislite na druge razgovore koje 
je on kasnije vodio.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja govorim o vašim napadima na Jovana 
Raškovića. To je ono o čemu govorim.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Kakvim napadima? Sa moje strane ili od stra­
ne ljudi iz SDS-a? 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vašim ličnim.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ako mislite na mene lično, o tome možemo 
razgovarati. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je tačno da ste vi, zajedno sa ne­
kim koga ovde neću pomenuti po imenu zbog toga što mogu biti u opa­
snosti da otkrijem vaš identitet, po njegovom povratku iz Amerike (United 
States of America), da ga vi niste samo otpustili već ste ga skoro proterali iz 
Krajine, iz SDS, potpuno iz javnog života? Da li je to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pre svega, Jovan Rašković nije živio u Kraji­
ni. On je živeo u Šibeniku. Drugo, Dobrica Ćosić je savjetovao da on ode 
u Beograd, iz odrijeđenih razloga. I treće, HDZ u Šibeniku je organizovao 
potpisivanje peticije protiv Raškovića, Marka Dobrijevića i Branka Popovića. 
I četvrto, od kraja 1990. godine takozvana krajinska frakcija SDS-a je počela 
da se spaja sa SDS. Jovan Rašković nikada nije bio smenjen. On je umro kao 
predsjednik SDS-a 1992. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je tačno da su, zbog njihovog ne­
slaganja sa vama zbog načina na koji je postupano sa Jovanom Raškovićem, 
da su ovi ljudi, Opačić i Zelenbaba, ljudi koje vi pominjete, koji su bili koosni­
vači vaše partije, napustili stranku i prešli u SPO? Da li je to tačno? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U trenutku kada su oni napuštali SDS, ja sam 
bio veoma blizak sa predsjednikom Raškovićem. Oni su bili jedna frakcija, 
a kasnije je formirana snažnija frakcija, promiloševićevska frakcija, ona koja 
je podržavala vas. Tu frakciju su osnovali i činili Marko Dobrijević i Petar Sti­
kavac i oni su bili njene vođe. To je bio razlog zašto ih je Jovan Rašković ot­
pustio, smenio u februaru 1991. godine. Nakon toga je uspostavljena klika, 
frakcija sačinjena od regionalnog odbora SDS Krajine, i predsjednik Rašković 
je rekao da je to bila frakcija koja nije eliminisana već tolerisana jer smo mi 
bili demokratska stranka. Bilo je zastupljeno nekoliko političkih opcija. Pred­
sjednik Rašković je govorio da svako ko koristi svoju glavu, razmišlja malo 
drugačije od druge osobe. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Izgledalo mi je da ste vi ovde pomenuli 
da sam ja imao nešto protiv Raškovića, ali sada ste objasnili da je on otišao iz 
potpuno drugih razloga i pod potpuno drugim okolnostima. I sada vi kažete 
da su postojali neki članovi SDS koji su podržavali mene tokom izbora. Ali 
zašto je meni bila potrebna njihova podrška u Kninu kada sam ja učestovao 
na izborima u Srbiji? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Postoje dve stvari. Prvo, tokom februara 
1991. godine, vi ste rekli da Jovan Rašković treba da bude smijenjen. Ja 
sam vam lično rekao da on ne može biti smijenjen, on je narodni vođa. 
Drugo, vi ste vodili izbornu kampanju u Srbiji 1990. godine za parlament 
kao Socijalistička partija Srbije i vi lično predsjedničku kampanju, vi lično ste 
se kandidovali za predsjednika. Bili u sukobu sa nacionalnom opozicijom i 
svakako vam je odgovaralo da imate podršku stranke koja je sebe defi­nisala 
i kao demokratsku i kao srpsku stranku. To vam je politički odgovaralo, da bi 
ostvarili podršku među glasačima u Srbiji, i vi i vaša partija.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: C-061, pre samo par trenutaka ste rekli 
da je 1990. godine ova stranka imala domet samo do Knina i možda još ne­
koliko kilometara, tri, četiri kilometra od Knina.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Na početku 1990. godine, odnosno na iz­
borima do maja mjeseca, ali je već u leto 1990. godine SDS osnovala svoj 
prvi odbor u Beogradu, a drugi u Novom Sadu. Ti su odbori se izdvojili pred 
izbore u Srbiji krajem 1990. godine i osnovali samostalni SDS, Srpsku demo­
kratsku stranku Srbije koja je izašla na izbore. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vaša stranka je bila opozicija na izbori­
ma u Srbiji. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Deo stranke se odvojio i formirao posebni 
SDS Srbije koji je učestvovao samostalno na izborima u Srbiji. A deo ljudi 
iz glavnog odbora SDS-a, centrale stranke u Kninu je podržavao vas, to je 
činjenica. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, oni su me podržavali verovatno 
u mislima jer vaša stranka je bila na tim izborima, a kao što znate, te smo 
izbore dobili sa ogromnom većinom pa ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne, nego medijima. ‘’Politika’’, ‘’NIN’’, za 
njih mogu konkretno da kažem, ne znam koji su još sve mediji to prenosili.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A recite mi, molim vas, pošto odbijate 
da ste vi oterali Raškovića ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To je bila vaša kampanja, vaša podmukla 
kampanja jedno određeno vreme.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nikakva kampanja ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Da bi se diskvalifi­kovali ...

SUDIJA MEJ: Ne, ova rasprava neće da nam pomogne. Vi obojica prekidate 
jedan drugog i nije vas moguće pratiti. Sada ćemo ponovo da napravimo 
pauzu od 20 minuta.

(pauza) 

SUDIJA MEJ: Radićemo do 14.00. Koliko sam shvatio, Tužilaštvu će trebati 
par trenutaka na kraju. 

TUŽILAC NAJS: Samo par minuta. 

SUDIJA MEJ: Da, u redu. Izvolite, gospodine Miloševiću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da nastavimo. Dakle, proizilazi da Ra­
šković nije oteran iz Knina u funkciji vaše međusobne borbe za politički pre­
stiž nego iz nekih drugih razloga. Je li tako?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Po mom saznanju da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, onda mi objasnite jeste li vi 
vodili kampanju 1995. godine da se smeni tadašnji predsednik vlade Bori­
slav Mikelić?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: 1995. godine, odnosno 1994. godine smije­
nu Mikelića inicirao je predsjednik, tadašnji predsjednik Republike Srpske 
Krajine. Mikelić je smijenjen 1995. godine, u junu mjesecu čini mi se. Mike­
lić je bio predsjednik vlade, a imao je skupštinsku manjinu u skupštini RSK. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja vas nisam pitao za datume, ja datu­
me imam, nego sam vas pitao jeste li vi vodili kampanju na smenjivanju 
Mikelića, vi i vaša stranka?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ako mislite da li je bila donešena politička od­
luka da se smeni Borisav Mikelić prije glasanja u Skupštini, odgovor je da. 
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SUDIJA MEJ: To nije bilo pitanje. Pitanje je bilo da li ste vi vodili kampanju. 
To je prilično direktno i jasno pitanje, svedoče C-061. Možda biste mogli da 
date jednostavan odgovor na to.

SVEDOK C-061: Mogu ako mi se kaže šta se podrazumeva pod kampa­
njom, reč kampanja. 

SUDIJA MEJ: Dajte da pređemo na privatnu sednicu. To je savršeno jasna 
reč, šta je kampanja, šta znači reč kampanja. 

sekretar: Mikrofon za gospodina Miloševića.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pošto hoćete da pređemo na privatnu, 
ja sam želeo još jedno pitanje da postavim, pre privatne da bi na privatnoj 
razjasnili i neke okolnosti u vezi sa tim pitanjem. Želeo bih da mi objasnite 
okolnosti zbog čega i pod kojim okolnostima i razlozime ste pobegli iz Kni­
na tri dana pred hrvatsku ofanzivu i to zajedno sa ženom, decom i taštom, 
pobegli za Beograd. Je l’ tačno ili nije?
SVEDOK BABIĆ – ODGOVOR: Nije tačno.

TUŽILAC UERC – RECLAF: Časni Sude ...

SUDIJA MEJ: Da, preći ćemo na privatnu sednicu.

(privatna sednica, odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost)

sekretar: Sad smo na privatnoj sednici.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Rekli ste da vam nije jasno šta se pod kampanjom 
podrazumeva... Sad smo na privatnoj sednici kako razumem, gospodine 
Mej.

SUDIJA MEJ: Jesmo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, moje je pitanje bilo jeste li vodili 
kampanju na smenjivanju Borislava Mikelića, vi i vaša stranka Srpska demo­
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kratske stranka čiji ste vi bili predsednik, a istovremeno i ministar u toj vladi 
Borislava Mikelića za inostrane poslove. Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja ne bih rekao da je to bila kampanja, jer 
pod kampanjom podrazumjevamo nešto šire, duže, rasprave, političke di­
skusije i tako dalje, a ovo je bila odluka, politička odluka i moja incijativa i 
inicijativa moje stranke koja je imala većinu poslanika u Skupštini Republike 
Srpske Krajine da se znači inicira, inicirala je i donešena je odluka da se Bo­
rislav Mikelić smeni sa mesta predsjednika Vlade Republike Srpske Krajine, 
znači nije bila nikakva kampanja već je bila jedna diskusija i politička odluka. 
Srpska demokratska stranka Krajine čiji sam ja bio predsjednik imala je najve­
ći broj poslanika u Skupštini Krajine, ali ne i nadpolovičnu većinu. Borislav 
Mikelić je imao manjinu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Da li je tačno da je upravo vlada 
Borislava Mikelića i Borislav Mikelić lično uz moju podršku vodio pregovore 
sa predstavnicima hrvatske vlade o nizu pitanja u kojima su učestvovali po­
srednici Oven (David Owen) i Stoltenberg (Thorvald Stoltenberg) o norma­
lizaciji odnosa i o svim drugim pitanjima na koja ćemo doći. Je li to tačno 
ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nedovoljno je precizno reći samo vaša podr­
ška, to je bilo vaša direktno učešće vrlo konkretno. Znači ti razgovori nisu 
mogli početi bez vaše odluke. Nije se mogao doneti sporazum ukoliko se 
vi niste slagali sa tekstom sporazuma. Sporazum se mogao usvojiti tek po­
što ste vi to odobrili. Jednom prilikom čak sam dao u javnosti jednu izjavu 
čvršću u vezi sporazuma, jer sam učestvovao, čvršću izjavu nego što ste vi 
to tražili i čak ste celo jedno izdanje “Večernjih novosti”, dnevnog lista za 
unutrašnost bacili u koš, u kantu za otpatke zbog toga što je moja izjava bila 
jača od one sa kojom ste se vi slagali. Znači da, uz vašu podršku, direktno 
učešće, uz vašu odluku da pregovori počnu i vašu odluku da se postigne 
sporazum.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, da li je tačno da je postignut 
taj takozvani Zagrebački sporazum, da je delegaciju vašu vodio Mikelić, da 
su bile tri tačke Zagrebačkog sporazuma. Prva, prekid svih neprijateljstava, 
druga normalizacija ekonomskih odnosa i treće, razmatranje političkog reše­
nja. Da li je tačno da je taj Zagrebački sporazum to sadržavao?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Sledeće je tačno. Sporazum o prekidu vatre 
usvojen je krajem marta 1995. godine pre nego je Mikelić stupio na mjesto 
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predsjednika vlade, pre nego je konstituisana Vlada Republike Srpske Kraji­
ne nakon izbora provedenih krajem 1993. godine i početkom 1994. godi­
ne. Zatim sporazum, početak pregovora o ekonomskim pitanjima počeo je 
nakon što ste vi to odobrili u junu mjesecu 1995. godine i nakon toga što 
su održani direktni razgovori između, sa jedne strane Mikelića i mene kao 
ministra spoljnih posliva i sa druge strane, izaslanika Hrvatske vlade Šarinića 
i Ivice Pašalića. Na taj su način pregovori početi, a sporazum je zaključen 
znači krajem 1994. godine, samo da vidim da nisam možda napravio lapsus 
u godinama, 1994. godine a o naftnoj kompaniji se razgovoralo i početkom 
1995. godine. Znači naftnoj kompaniji čije ste čak i ime vi predlagali, zajed­
ničkoj mešovitoj naftnoj kompaniji i ti su pregovori okončani Sporazumom 
koji je potpisao Mikelić i Šarinić i koji je verifi­kovala i Vlada i Skupština Repu­
blike Srpske Krajine. Ne znam na koje vi zagrebačke ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Recite mi da li ste vi napravili možda 
slučajnu grešku da je to bilo u junu 1995. godine. 1994. godine su vođeni 
pregovori između tih delegacija.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je, ja sam rekao, možda sam napravio 
lapsus.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Da li je tačno gospodine C-061 
da ste vi neprekidno opstruirali te razgovore?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije tačno ja sam u njima do kraja učestvo­
vao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, doćićemo kasnije i na te podat­
ke kad ste učestvovali, kad niste učestvovali.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa u razgovorima o ekonomskim odnosnima 
sa Hrvatskom sam vrlo aktivno učestvovao. Taj Sporazum ne bi mogao da 
se usvoji u Skupštini Krajine bez moje političke podrške i poslanika stranke 
čiji sam ja bio predsjednik.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Po tome ste kontrolisali meru u kojoj će 
nešto moći, a nešto neće moći da se usvoji. Je l’ tačno da je Mikelić posto­
gao Sporazum o otvaranju autoputa?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Mikelić i ja.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa ne sečam se nešto vas, ali ne verujem 
da vas se sećaju ni Oven ni Stoltenberg u tim dogovorima o autoputu.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ima i takvi dokument ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je l’ tačno da ste uglavnom kritikovali 
Mikelića objašnjenjima kako on hoće da reintegriše Krajinu u Hrvatsku na 
taj način?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa bila su dva pristupa prema Mikeliću. Je­
dan je 1994. godine, jedan 1995. godine. Imali smo različite povode i raz­
ličite uzroke i različita reagovanja. Znači što se tiče Mikelića 1994. godine 
mojom inicijativom spriječena je njegova smjena, odnosno ja sam spriječio, 
dao sam inicijativu da se ne izglasa nepovjerenje Mikeliću 1994. godine 
upravo kad su počeli pregovori o ekonomskim pitanjima i upravo zbog toga 
da bi se ti ekonomski pregovori nastavili.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A onda, da onda 1995. godine, kad su 
ti pregovori počeli da daju rezultate i da proizvode posledice onda ste sma­
trali da on u stvari radi protiv interesa Krajine, da hoće da reintegriše Krajinu 
u Hrvatsku i poveli kampanju da ga smene je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bilo je sledeće. Početkom 1991. godine blo­
kirano je sprovođenje tog Sporazuma ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Hoćete da kažete 1995. godine?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pardon, 1995. godine. 1995. godine bila je 
blokada početkom sprovođenja tog sporazuma u vezi krize i novog manda­
ta mirovnih snaga. Mikelić je smenjen nakon sjednice Skupštine Republike 
Srpske Krajine u maju mjesecu 1995. godine. Znači na sledećoj Skupštini 
isto koja je bila u junu mjesecu. Glavni razlog njegovoj smeni je bio to što 
je kritika ujedinjenja Republike Srpske Krajine i Republike Srpske. To je bio 
politički način da se za njegovu smjenu dobije podrška nadpolovične većine 
u Skupštini Republike Srpske Krajine. A uzroci pravu su bili druge prirode. 
Oni su bili zbog toga što u to vrijeme Mikelić više nije dolazi u Knin, plašio 
se da prelazi preko Republike Srpske do Knina, sazivao je jsednice vlade u 
Erdutu, u Istočnoj Slavoniji i praktično je doprinosio da Republika Srpska 
Krajina u tom vremenu bude podjeljena, znači na teritorij bivše SAO Krajine 
i Istočne ...
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, da ne idemo, da ne idemo 
previše... Odgovarajte na moja pitanja.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Odgovaram. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, sad ste rekli, Mikelić je sme­
njen u maju 1995. godine.	
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U junu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je tačno da ste vi 30. maja 1995. 
godine dobili mandat od predsednika Republike Milana Martića da formira­
te vladu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To je bilo kasnije.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa Mikelić je smenjen u maju i vi ste ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Junu, u junu. Ili krajem maja, moguće.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja imam tačan datum 30. maj 1995. 
godine.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno je, ja sam dobio mandat da sastavim 
novu vladu, tačno je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Znači vi ste 30. maja dobili man­
dat da sastavite novu vladu i onda uveli u krizu celu srukturu vlasti jer ste tek 
27. jula formirali vladu na sednici u Topuskom. Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa vi ste tome doprineli odnosno razlog je 
opstrukcija što policija koju ste vi kontrolisali u Istočnoj Slavoniji nije dozvoli­
la da se Skupština održi u Mirkovcima da bi se vlada formirala ranije.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači dva meseca niste mogli da formi­
rate vladu jer ste želeli da skupštinu držite tamo gde je Mikelić držao vladu 
i gde ste ga kritikovali što drži vladu u Istočnoj Slavoniji, i što niste držali u 
Kninu skupštinu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR:: Hteli smo da dobijemo političku podršku iz 
Istočne Slavonije jer je problem bila Istočna Slavonija. Zbog toga što ste vi 
podelili Krajinu na dva dela jer je vaš plan bio da se bivša SAO Krajina likvidi­
ra, a da ostane samo Istočna Slavonija.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Prvo, to nije tačno, niti je Karadžić niti 
ja imao bilo kakav plan te vrste ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam čuo za taj plan ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Od koga ste čuli?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Od Buhe, ministra spoljnih poslova, Alekse 
Buhe ministra spoljnih poslova Republike Srpske i od Momčila Krajišnika 
predsjednika Skupštine Republike Srpske.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Jesu li vam Buha i Krajišnik rekli da je to 
nekakav moj plan da se podeli Krajina?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pošto su oni sarađivali sa Jovicom Staniši­
ćem, Jovica Stanišić je bio vaš izvršni čovjek, to je moj zaključak, u tom 
vremenu. A na osnovu onoga što ste meni rekli 1991. godine, to je bilo za 
mene apsolutno sigurno. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A šta sam vam to rekao 1991. godine, 
šta je za vas bilo sigurno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Da Tuđmanu dajete Bihać i deo teritorije Bo­
sne i Hercegovine, samim tim i teritoriju SAO Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Prvo to uopšte nije tačno, a vi ste ovde 
objasnili, vi ste ovde objasnili dakle da sam posle razgovora koji sam imao 
sa Tuđmanom vas pitao upravo radi popuštanja te zategnutosti da otvorite 
neki put da oni mogu da komuniciraju dole prema Drnišu na šta ste vi reago­
vali da je to maltene izdaja ako im se dozvoli da komuniciraju tim putem. 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rekli ste da Tuđmanu treba Bihać. Tako ja­
sno, ja sam razumio da je to dogovor vaš sa Tuđmanom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi niste mogli razumeti dogovor da su 
jednoj državi potrebni putevi da komunicira, to valjda ne treba nikome ob­
jašnjavati. Dakle dva meseca ste držali krizu vlade, od kad ste dobili mandat 
dok ste formirali vladu samo zato što niste mogli da držite skupštinu u Mir­
kovcima, mada ne znam zašto niste mogli da držite skupštinu u Mirkovci­
ma, bilo gde na teritoriji Republike Srpske Krajine.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To su događaji iz sredine 1995. godine. Do­
gađaji iz marta 1991. godine o kojima sam govorio da ste tada dogovorili 
sa Tuđmanom u vezi Krajine, takav je bio moj zaključak. A kasnije, odnosno 
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vi ste to rekli, a 1994. godine 20. novembra to mi je potvrdio Aleksa Buha 
...	

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa opet sam vas pitao, molim vas ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: 1995. godine, pa to je bila ta koncepcija. 
Vi ste kontrolisali znači Karadžića preko Jovice Stanišića u to vreme iako ste 
javno bili, nastojali da se vidi da postoji neka blokada između Jugoslavije od­
nosno Srbije i Republike Srpske ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Stanite molim vas tu gde ste ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi ste kontrolisali Ratka Mladića, prema to­
me, svi političari od kojih sam ja čuo ...

SUDIJA MEJ: Ovo nije neka vrsta vaše rasprave. Zapamtite da ste obojica u 
sudnici. Da li smo još uvek na privatnoj sednici? U redu. Gospodine Miloše­
viću možete da postavite pitanje, ali molim vas kratko.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste ovde pomenuli jedan sastanak na 
kome ste bili kod mene sa Martićem i gde ste čuli da ja kritikujem Martića 
zašto podržava Karadžića, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To je bio treći sastanak sa Martićem kod vas. 
Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Ja znači kritikujem Martća što 
podržava Karadžića, a sad kažete da je taj sukob i blokada bila u stvari fingi­
rana, a da nije bilo nikakvog sukoba i blokade. Je l’ to kažete?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rekli ste tačno ono što sam ja citirao. Rekli 
ste Martiću da nećete od njega da pravite novog Karadžića, znači da ne pra­
vi političke ispade. Ja sam to tako razumeo u tom trenutku. Naravno, bilo 
je čitavoj javnosti obznanjeno da je Vlada Srbije, vi, uveli blokadu Republike 
Srpske. Ali iz mog saznanja ta blokada što se tiče znači oružja ili što se tiče 
goriva za vojsku, što se tiče uticaja na Ratka Mladića i što se tiče delatnosti 
Jovice Stanišića u Republici Srpskoj je postojalo znači nije bilo blokade te vr­
ste.	  

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Otkud to znate?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Znam od Jovice Stanišića, Karadžića, Momči­
la Krajišnika, znam od Borislava Mikalića. Razlog zašto Borislav Mikelić nije 
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mogao prelaziti teritoriju Republike Srpske jeste što je bio u sukobu sa Kara­
džićem i Jovicom Stanišićem oko raspodele kvota nafte za Republiku Srpsku 
i za Republiku Srpsku Krajinu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, na naftu ćemo doći kasnije, mo­
lim vas. A da li je tačno bar ono šta ste ovde rekli da ste se u julu 1993. 
godine našli i dogovorili da formirate Srpsku demokratsku stranku srpskih 
zemalaja koja bi išla na izbore u Srbiji? Je li to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno je da je tada bila inicijativa Radovana 
Karadžića, zatim Srpske demokratske stranke Srbije da se formira Srpska de­
mokratska stranka srpskih zemalja. Moja stranka i ja smo učestvovali u tim 
razgovorima, ali ti razgovori nisu okončani na način kako je to Karadžić pred­
viđao. Odnosno Srpska demokratska stranka Krajine čiji sam ja bio predsjed­
nik, nije ušla u tu jedinstvenu Srpsku demokratsku stranku srpskih zemalja, 
jer sam ja insistirao da dok je takvo stanje kako jeste dok postoje odvojene 
republike, znači dok postoji Republika Srpska Krajina, Srpska demokratska 
stranka Krajine treba da bude samostalna stranka u toj Republici.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, hajdemo samo da poređa­
mo činjenice jer činjenice kad se stave van vremena i prostora mogu da 
izgledaju drukčije. Nadam se da ćete se sa tim složiti. Da li je tačno da je 
te 1993. godine kad ste u julu razgovarali o formiranju Srpske demokratske 
stranke srpskih zemalja sredinom maja na Palama bila Skupština na kojoj 
sam bio i ja, samnom grčki premijer Micotakis (Constantine Mitsotakis), 
predsednik Jugoslavije Dobrica Ćosić gde smo insistirali da se prihvati Vens-
Ovenov plan (Vance-Owen Plan)? Je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To sam video na televiziji.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Da li je tačno da smo, kad su oni 
odbacili taj plan potpuno nerazumno uveli blokadu.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Objavljeno je da ste uveli blokadu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. A da li vam je poznato da su 
onda došli međunarodni posmatrači i bila međunarodna misija koja je kon­
trolisala tu blokadu i na čelu te Misije je bio švedski general Bo Pelnas (Bo 
Pellnas). Je l’ vam to poznato?
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Poznato je. Bila je na prelezu Rača kod že­
lezničkog mosta, a blokada je probijana severnije uzvodno uz reku Savu, 
između, iz šume koja se nalazi uzvodno od Rače.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači nije preko mosta probijana bloka­
da nego kroz šumu i preko reke je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Za naftu znam da je tako probijana bloka­
da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, onda vi znate više od mene. 
A dobro, da li je taj vaš dogovor da formirate Srpsku demokratsku stranku 
srpskih zemalja bio udruživanje za izbore u Srbiji kako biste mene smenili, 
je l’ tako vi i ovi vaši, Srpska demokratska stranka Republike Srpske. Je li to 
tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam razumeo da Karadžić nastoji da Srp­
sku demokratsku stranku Krajine apsorbuje u svoju stranku i da se on pojavi 
na izborima u Republici Srpskoj Krajini. I da politički kontroliše Republiku 
Srpsku Krajinu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A zar se niste po vašoj ovde izjavi ko­
ju sam ja čuo i veoma dobro zapamtio, dogovorili da Srpska demokratska 
stranka srpskih zemalja ide na izbore u Srbiji.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Srpska demokratska stranka Krajine nije ušla 
u Srpsku demokratsku stranku srpskih zemalja. Srpska demokratska stranka 
srskih zemalja je bila protivnička stranka Srpskoj demokratskoj stranci Srpske 
Krajine na izborima krajem 1993. godine u Krajini.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li je učestvovala kao opoziciona 
partija na izborima u Srbiji?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Srpska demokratska stranka Krajine, ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A Srpska demokratska stranka srpskih 
zemalja, je l’ učestvovala?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne znam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. ‘Ajmo onda dalje, molim vas. 
Da li je tačno da je upravo u vreme zasedanja Skupštine došlo do pada Gra­
hova pošto se to već pre toga desilo sa Glamočem pa je Skupština Republike 
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Srpske Krajine izvršila proglašenje ratnog stanja i naložila vašoj vladi da u 
Kninu stalno zaseda. Je l’ tako bilo?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: 27. jula 1995. godine formirana je nova Vla­
da Republike Srpske Krajine ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Na čelu sa vama, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je. A 27., istoga dana ja sam obavešten 
da je hrvatska vojska HVO prema drugim informacijama zauzela Grahovo, 
Bosansko Grahovo.	

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je l’ onda doneta odluka da imate stal­
no zasedanje u Kninu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Doneta je odluka da vlada stalno zasjeda.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. E sad mi objasnite pošto je done­
ta odluka da stalno zaseda Vlada i da je u pitanju već vrlo jasan sukob, kako 
se desilo da vi pobegnete iz Knina zajedno sa decom, ženom i taštom dva 
dana pred hrvatsku ofanzivu. Jeste li vi bilo obavešteni o toj ofanzivi?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije tačno da sam pobegao iz Knina. U po­
slednjoj nedelju jula mjeseca u Kninu je boravio Jasuši Akaši (Yasushi Akashi) 
čef misije Ujedinjenih nacija u bivšoj Jugoslaviji i na razgovorima koje je 
imao sa prijedstavnicima vlasti Republike Srpske Krajine mene je obavjestio 
da američki ambasador Piter Galbrajt (Peter Galbraith) sa kojim sam se ja ra­
nije sretao želi samnom da nastavi razgovore o takozvanom planu Z-4 (Z-4 
Plan) odnosno političkom statusu Republike Srpske Krajine odnosno statusu 
teritorija koje su u to vreme činile Republiku Srpsku Krajinu i ja sam taj poziv 
prihvatio i poziv je zakazan preko Jurija Mijakotnika (Juri Mijakotnik), šefa 
civilne Misije Ujedinjenih nacija u sektoru “Jug” za dan, srijeda, to je, znači, 
sreda, sad moraću da razmislim o datumu, u Američkoj ambasadi u Beogra­
du. To je bio razlog zašto sam otišao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa dobro, on je bio u Zagrebu, vi u 
Kninu, zašto niste razgovarli u Kninu nego ste obojica trebalo da idete u 
Beograd da se tamo nađete?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Predlog je bio, najpre prvi da se razgovara na 
nekom, brodu i da mene helikopterom prebace preko Splita na taj brod. Ja 
sam rekao da mi je nezgodnije, ali sigurnije da to bude u Beogradu. Martić 
i ostali su predlagali da to bude u birou prijedstavništva Krajine u Beogradu, 
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međutim ja sam Galbrajtu odnosno Mijakotniku, preko Mijakotnika predlo­
žio sastanak u američkoj ambasadi. U Beogradu je bilo bezbjednije i meni 
dostupnije. I on je to prihvatio.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, znači vi niste poštovali odluku 
Skupštine da Vlada ima stalno zasedanje u Kninu već ste napustili Knin 2. 
avgusta 1995. godine.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To je bila odluka vlade, ne skupštine. Ne od­
lučuje skupština kako će vlada zasjedati.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa dobro, ako je odluka bila da stalno 
zasedate upravo zbog ove opasnosti, kako ste onda mogli da napustite Knin 
i kako ste se setili da povedete i ženu i decu i taštu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam otišao u to vrijeme kao predsjednik 
vlade u svojstvu predsjednika vlade na pregovore sa međunarodnim po­
srijednicima u vezi političkog stausa Krajine i sprčavanju da Krajina oružanim 
putem bude zaposjednuta već da se nađe političko rešenje za Krajinu. To je 
bio razlog. Svako od Vlade je imao svoja zaduženja. Prema tome moj prio­
ritet u tom trenutku je upravo naći političko riješenje za Krajinu i prihvatiti 
plan Z-4 koga sam podržavao u svojstvu ministra spljnih poslova u razgovo­
rima u dva navrata sa Galbrajtom, ali koga sam u ta dva prethodna navrata 
obaveštavao o političkim odnosima i odnosnima moći u odnosu političkih 
snaga u Krajini i oko Krajine u vezi prihvatanja tog plana. Kada sam postao 
predsjednik vlade, ja sam ojačao svoju politički autoritet i mogao sam u svoj­
stvu predsjednika Vlade da prihvatim taj dokument. To je bio razlog zašto 
sam vrlo rado i odmah prihvatio taj razgovor.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a niste mi odgovorili na pitanje 
a što vam je za prigovore trebalo da povedete i celu porodicu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Moja porodica nije bila na pregovorima.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa nije bila na pregovorima li zašto vam 
je trebalo da je povedete u Beograd?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije ni bila samnom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A gde je bila?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Moja tašta je bila teško bolesna od raka i tre­
bala je lijčenje. Išla je na terapiju više puta.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gde su bili oni, gde su fi­zički bili, hoćete 
li da mi kažete to?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nisu bili samnom, nisu učestvovali u politici, 
nemaju veze sa politikom ni političkim odlukama i radom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja ne govorim ...

SUDIJA MEJ: Molim vas, svedoče C-061, ono šta se tvrdi je da ste vi pobe­
gli zajedno sa vašom porodicom. Vi kažete da ste otišli zato što ste hteli da 
prisustvujete razgovorima. Ono šta se traži od vas je da kažete, ako je tačno 
da ste vi išli na političke pregovore, zašto je bilo potrebno da ide vaša poro­
dica? Vaš odgovor je bio da je vaša tašta išla na terapiju. Možete li da nam 
objasnite, ako je to tako, zašto je bilo neophodno da ostatak vaše porodice 
takođe ide sa vama? Dakle interesuje nas vaše objašnjenje.
 
SVEDOK C-061: Moja tašta nije išla samnom, nju je pratila moja supruga, 
bio je raspust, djeca su bila na raspustu da ne ostanu sama kod kuće. Od­
nosno da budu bezbjedna jer je bilo vrlo nebezbjednosno stanje. Ja nisam 
imao posebnu zaštitu u to vreme, a vođene su borbe oko Knina. Moja tašta 
je umrla mjesec dana nakon toga, dva mjeseca.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da li je nesporno da ste onda 
otišli iz Knina zajedno sa celom porodicom?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam išao svojim poslom, oni su išli svojim 
poslom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa ja nisam tvrdio da ste vi vodili taštu i 
ženu i decu na pregovore sa Galbrajtom nego sam vas pitao da li ste zajed­
no sa njima otišli iz Knina?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Istoga dana da. Ne istim prevozom, ni istim 
putem niti istim poslom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, to znači niste, pa ja nisam ni 
pretpostavljao da su vam žena i deca učestvovali u poslu pregovora nego da 
ste zajedno sa njima znači otišli iz Knina dva dana pred napad ...

SUDIJA MEJ: Svedok je odgovorio na to pitanje. Dao je svoje objašnjenje.
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SVEDOK C-061: Ja i da nisam u svojstvu svedoka ne bih vas pitao o vašoj 
porodici.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ovde nije u pitanju porodica gospodine 
...

SUDIJA MEJ: Gospodine svedoče, to je bilo adekvatno pitanje, jer optuženi 
je tvrdio da ste vi pobegli i da ste sa sobom poveli svoju porodicu i on je 
imao pravo da postavi takvo pitanje, a vi ste nam dali svoje objašnjenje. Go­
spodine Miloševiću osim ako nemate nešto novo da dodate u vezi sa ovim, 
idemo dalje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sada mi objasnite, molim vas. Vi ste 
ovde rekli na privatnoj sednici kako ste se dogovorili sa Galbrajtom odno­
sno kako ste prihvatili u razgovoru sa Galbrajtom plan rešenja koji vam je 
ponuđen. Je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: To je bio jedan od elemenata na koji sam ja 
dao saglasnost u svojstvu predsjednika vlade.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Iz onoga što nam je ovde pre­
zentirano, toga dana se održavao sastanak u Ženevi (Geneva) kome je pred­
sedavao Torvald Stoltenberg. Tamo ste vi poslali neke svoje ministre. Je l’ 
tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je. Ispred vlade je išao ministar spoljnih 
poslova ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nije bitno koje išao ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: A Martić je poslao trojicu kod pregovarača, 
znači vlada je poslala jednoga, a predsjednik republike preostalu ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Odgovorite mi onda na jedno 
sasvim precizno pitanje. Pošto ste vi, kažete, prihvatili predloge koje vam je 
dao Galbrajt, zašto niste obavestili svoje pregovarače u Ženevi o tome da ste 
to prihvatili da i oni mogu svoje sagovornike u Ženevi, dakle hrvatsku stranu 
da obaveste o tome. Zašto ih niste obavestli?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jesam. Razgovarao sam sa Milivojem Voji­
novićem, ministrom spoljnih poslova Vlade Srpske Krajine koji je bio član 
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delegacije i razgovarao sam sa Milom Novakovićem, koji je takođe bio član 
delegacije.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači vi ste ih obavestili da ste prihvatili, 
ali oni to nisu tamo izneli. Je l’ to vi tvrdite?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rekao sam šta sam ja prihvatio i sugerisao 
sam da oni prihvate sve prijedloge međunarodnih posrijednika i oni su to 
prihvatili.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ako su oni prihvatili po ono­
me šta vi kažete predloge međunarodnih posrednika, zašto proizilazi iz one 
beleške koju piše, koliko vidim, engleski ambasador, piše neku informaciju 
svojim vladama ovih zemalja koje učestvuju da je Stoltenberg javio iz Žene­
ve da nisu obavešteni ni o čemu. Da li to znači da oni jesu obavestili illi da 
nisu obavestili?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja znam ono što sam iznio ovdje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa dobro, ako ste vi, i ako je tačno ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: I tačno je, izvinjavam se, nisam završio odgo­
vor. Meni su rekli ljudi koji su slušali Ivića Pašalića koji je bio član Hrvatske 
delagacije da je on komentarisao to da Srbi kupuju vrijeme. Znači prema 
neposrijednom mom saznaju hrvatska delegacija je bila upoznata i prema 
mom saznanju i to mi je rekao i ambasador Galbrajt, on je takođe razgova­
rao i sa Tuđmanom, o mojoj izjavi.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To znači hrvatskoj strani je bilo poznato 
da ste vi prihvatili predloge, to znači da je američkoj strani bilo poznato da 
ste vi prihvatili predloge, ali je ipak već sutradan usledila ofanziva Hrvatske 
vojske koju su ohrabrili ti isti Amerikanci čije ste predloge prihvatili, a ofanzi­
va vojske koja je obaveštena da ste vi predloge prihvatili. Je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam obavestio gospodina ambasadora da 
se ti predlozi odnosno ono šta sam ja prihvatio mogu da izbace jedino ako 
se vi složite sa njima. Ja sam dobio informaciju odnosno sumnju međuna­
rodnih posrednika u to da se Martić nije složio, a i rečeno mi je znači opšte 
poznato u Beogradu, on ima informacije, to mi je rekao službenik francuske 
ambasade da vi ne dajete podršku za to. To je bilo na dan kada je počela 
hrvatska ofanziva i bombardovanje Knina od strane Hrvatske vojske.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, jeste li vi ovde rekli da ste mene 
zvali, obavestili me, da ste se saglasili i da sam ja rekao, dobro, mirno. To 
su vaše reči.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno sam preneo onako kako se sjećam 
našeg razgovora.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste ovde ili video sam to i na 
onom video tejpu, objašnjavajući jedan razgovor samnom rekli da ste me 
pitali za taj plan Z-4 i da sam vam odgovorio da je taj plan Z-4 dobar?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno. I da Knin treba podijeliti uzduž iako 
je planom predviđeno da ceo Knin bude u sastavu SAO Krajine. Ne znam 
zašto ste to komentarisali.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ni ja se toga ne sećam, ali to nije bitno. 
Bitno je, znači vama sam rekao da je plan dobar. Zašto optužujete Marića 
da je rekao da plan ne treba da se razmatra zbog samog plana kada sami 
citirate da je Martić rekao da plan ne može da se razmatra dok se ne produži 
mandat Ujedinjenih nacija. Da li su to dve različite stvari ili nisu? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja ne optužujem Martića ni za šta, ja samo 
prenosim njegove riječi da je, da ste vi rekli da se plan ne uzme niti u razma­
tranje dok se ne realizuje Vensov plan. A u tom trenutku je bio novi koncept, 
znači prijedlog za UNCHR–ov (United Nations High Commissioner for Refu­
gees) mandat mirovnih snaga u Hrvatskoj, a ne Vensov plan. To više nije bio 
plan međunarodne zajednice. Taj Vensov plan koji ste vi rekli da se realizuje 
nije više bio plan međunarodne zajednice. U stvari, taj plan ste vi prekršili, 
vi ga niste realizovali. Vi niste dozvolili demilitarizaciju, a 1995. godine govo­
rili ste da se ne uzme u razmatranje prijedlog političkog riješenja dok se ne 
realizuje taj plan koji ste vi opstruirali.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A je li tačno da vam je Bora Mikelić re­
kao da to nije istina?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne. Bora Mikelić je ustao nakon toga što je 
Martić rekao, otišao u susjednu kancelariju, kao da je sa nekim razgovarao ili 
telefonirao, ja to ne znam, nisam tražio potvrdu, seo i ćutao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li je onda, kako to dovodite u vezu 
sa onim vašim razgovoro samnom gde sam vam ja rekao da je plan dobar?
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja govorim činjenice. Znači da ste obmanji­
vali mene.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači vas sam obmanjivao, a iza leđa 
rekao Martiću nemoj ni da razmatraš, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je Martić rekao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Tako je Martić rekao? A vama sam rekao 
drugo. Dakle, važno je šta je vama Martić rekao da sam ja rekao, a ne ono 
šta sam ja vama rekao?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Važno je ono šta ste činili i kako ste se pona­
šali.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A sami ste objasnili da je Martić rekao 
predstavnicima međunarodne zajednice, nećemo ga uzeti u razmatranje 
dok se ne obnovi mandat Ujedinjenih nacija, je l’ tako bilo?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vensov plan je pominjao. Mandat Ujedinje­
nih nacija se obnavljao, ali na dugačiji način. Kao mandat pod nazivom UN­
CRO (UNCRO, United Nations Confi­dence Restoration Operation). 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Niste pominjali nikakav Vensov plan, 
sada Vensov plan je bio star već četri godine tada...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Molim vas lepo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: UNPROFOR (United Nations Protection 
Forces) ili UNCRO, to nema nikave razlike, to je bio mandat Ujedinjenih 
nacija.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ujedinjene nacije su produžavale mandat 
na drugačiji način, po planu UNCRO. Prema tome, postojao je plan, on je 
rekao dok se ne realizuje plan, Vensov plan, da ste vi tako rekli, taj je plan, 
više nije bio niti u opticaju međunarodne zajednice, a taj se plan nije ni real­
zovalo zato što ste vi izvršili opstrukciju relazacije tog plana. Vi ste spriječili 
demilitarizaciju Krajine, vi ste izvršili ponovnu militarizaciju Krajine što je bilo 
u suprotnosti sa tim planom. To se sve dešavalo u drugoj polovini 1992. go­
dine, 1993. godine, 1994. godine i u 1995. godini. A i u tom trenutku kad 
ste meni govorili da je dobar plan Z-4, takođe ste govorili da je cela logistika 
Srbije sa nama u borbi protiv Hrvatske. To su isto bile vaše riječi.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gospodine C-061, nemojte da takve 
konstrukcije pravite, to je mislim, to je prilično ovako prizemno ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi ste postavili Mileta Mrkšića za komandan­
ta koji je vodio borbene akcije u rejonu Bihaća ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: O tome ću vam prikazati, pošto sad 
nisam najavio, neću da zlopotrebim ovo vreme odnosno da ga potrošim 
uludo, o tome ću vam prikazati samo ono što ste vi sami govorili, pa ćemo 
onda videti šta dam ja to uradio i koliko je tu takođe neistine iz samog vašeg 
izlaganja. Ali o tome nećemo dalje. Dakle iz onoga što ste vi govorili ovde u 
glavnom ispitivanju proizilazi da je vama Galbrajt rekao da će uslediti hrvat­
ska ofanziva. Je li to tačno, gospodine C-061?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne tim riječima nego u tom smislu. Znači 
ako ne prihvatimo da će Hrvatska vojno reagovati.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a da li ste vi nekoga obavestilo o 
tome? Vi ste onda bili jedini čovek koji je znao da će uslediti hrvatska ofanzi­
va. Da li ste nekoga obavestili o tome da će uslediti hrvatska ofanziva?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam otišao, to je bilo razgovor uveče, ot­
prilike od 20.00, možda 22.00, sat-dva uveče su trajali, sutradan sam ja dao 
izjavu, razgovarao sa vama, sa Vlatkovićem, sa Vlatkom Ivanovićem, ja sam 
rekao šta sam se ja dogovorio, pristao kod Galbrajta, tražio sam vašu podr­
šku znači za to, dao sam izjavu i nakon, bili su pregovori u Ženevi, sledećeg 
dana ujutro je počela hrvataka ofanziva. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa dobro, što nikoga niste obavestili 
da će uslediti hrvatska ofanziva kad vam je to Galbrajt prema vašoj tvrdnji 
rekao?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: On je rekao da ćemo proć’ on nije rekao da 
će biti hrvatska ofanziva, da bismo prošli, znači da bi Hrvatska vojno riješila. 
Nije rekao da od sutra počinje hrvatska ofanziva nego je rekao da ćemo pro­
ći kao Zapadna Slavonija. To je prosto njegov komentar bio. Znači on nije 
najavio hrvatsku ofanzivu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, vi niste tada postali svesni činjeni­
ce da on zna nešto o nekakvoj hrvatskoj ofanzivi?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: On je posrijedovao u razgovorima između 
mene i Tuđmana odnosno kako sam ja shvatio, on je predlagao taj američki 
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koncept da Krajina odnosno njen dio koji se zvao SAO Krajina dobije politič­
ko teritorijalnu autonomiju u Hrvatskoj ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ne, ne, ne pitam vas to, ne pitam vas 
to ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Znači to je bila, to je bio njihov prijedlog, ja 
sam tako shvatio.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ne pitam vas to, nego vas pitam 
drugu stvar. Je l’ vi tvrdite da onda vam nije bilo jasno, znači nije vas on oba­
vestio da će biti hrvatska ofanziva?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rekao je da ćemo proć’... Da će Hrvatska 
vojno riješiti to. Znači na način poguban po nas.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste ikoga o tome obavestili?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Kad sam o tome razgovarao, znači prosto da 
se ne bi to desilo ja sam preduzimao te akcije. Znači prihvatio sam sve njego­
ve stavove, tražio sam vašu podršku za to, zvao sam delegaciju u Ženevi da 
oni prihvate. Prema tome to su bili, koliko se sjećam, moji politički potezi, 
znači da se spriječi ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, dobro, pustite vaše političke po­
teze. Odgovorite direktno na moje pitanje. Da li ste ikoga obavestili da vam 
je Galbrajt rekao da će uslediti hrvatska ofanziva?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Galbrajt nije rekao da će uslijediti hrvatska 
ofanziva nego ako ne pristanemo na to da bi mogli proći loše. Prema tome 
ja sam se trudio da prihvatimo to. Nije rekao biće hrvatska ofanziva.	
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, znači onda vi niste znali da će 
uslediti hrvatska ofanziva, je l’ to tvrdite? Da bar nešto budemo načisto.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Da, da će tako brzo uslediti hrvatska ofanzi­
va, pogotovu da će uslijediti posle toga što smo dali izjavu i prihvatili, što 
sam ja dao javnu izjavu i što je prihvatila delegacija u Ženevi predloge me­
đunarodne zajednice. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da se držimo onda činjenice. Vi ste pri­
hvatili predloge, delegacija u Ženevi prihvatila predloge, hrvatska strana 
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obaveštena o prihvatanju predloga, američka i ostale strane obaveštene jer 
su oni vodili razgovore sa vama, a ofanziva ipak usledila. Jesu to činjenice?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jesu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. A da li je tačno da ste vi, kad je 
usledila ofanziva, znači u zoru sledećeg dana, vi lično iz biroa Vlade Krajine 
u Beogradu slali faksove na opštine Kostajnica i Dvor na Uni da se narod 
povlači. Je li to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Mislim da je ovaj Vojinović nešto slao, neke 
dopise.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja ne pitam za Vojinovića, ja ne znam ni 
kako se zvao vaš predstavnik u Beogradu nego pitam za vas lično. Jeste li vi 
slali faksove na Kostajnicu i Dvor na Uni da se narod povlači?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja se toga ne sjećam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Samo da vidim da li bismo mogli da pre­
đemo na otvorenu sednicu. Pa jednostavno hteo bih da povežem to, to što 
sad govorite sa onim što je ovde prezentirano kao presretnuti razgovor gde 
ja 1991. godine govorim, to je 11. decembar 1991. godine između mene i 
Karadžića, to je strana 02129200 da vi namerno idete Tuđmanu na ruku, da 
mu pravite alibi za celu ovu situaciju. Ili na primer razgovor 23. novembra, 
neću ni da citiram šta sam rekao, ali da vodite ka tome da će Tuđman da vas 
pregazi i da vam narod bude poklan i zbog toga sam rekao da ste bitanga. 
U tom razgovoru. To su vaši dokazni predmeti koji su ovde izneti. Pa jesam 
li ja onda bio u pravu 1991. godine gospodine C-061 kad sam vas tako kva­
lifi­kaovao sobzirom na sve šta ste sada ispričali?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi biste bili u pravu da ste se zalagali za Ven­
sov plan i demilitarizaciju, ali vi ste ga prekršili i vi niste bili za Vensov plan 
za koji ste se zalagali za koji ste mene okrivljivali. Jeste da sam se ja protivio 
tom planu i tražio modifi­kaciju. Činjenica je da ste se vi zalagali za taj plan i 
naterali Skupštinu Krajine da to prihvati, a onda ste prekršili taj plan. Znači 
niste ga ispoštovali, to su činjenice.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li je tačno da je upravo u skladu sa 
tim planom JNA se povukla sa područja Krajine?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: JNA se povukla, ali je ostalo bilo naoružanja, 
ofi­cira koji su ostali u TO, general Torbica je postao komandant Teritorijalne 
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odbrane, ostala je struktura Teritorijalne odbrane i 1993. godine sve je to 
stavljeno u funkciju. Znači kao vojska, kao Srpska vojska Republike Srpske 
Krajine.

SUDIJA MEJ: Ovo poslednje pominjanje dokaznog predmeta 353, tabulator 
45, to je taj dokument, samo trenutak. Čini mi se da ima neke sumnje da 
li je to 45 ili 44, jedan od ta dva. Gospodine Miloševiću, ima li još nešto za 
privatnu sednicu?
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pa ja ne mislim da je ovo neophodno dalje za pri­
vatnu sednicu gospodine Mej, ali evo videćemo, vi ćete sami oceniti.

SUDIJA MEJ: Nastavićemo na privatnoj sednici, videćemo šta će da bude 
dalje. 
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pa ja mislim da ne treba više ova privatna sednica. 
Preći ću na druga pitanja koja su samo vezana za ova.

SUDIJA MEJ: Mislim da treba nama da to prepustite da prosudimo. Uglav­
nom vraćamo se na javnu sednicu.

sekretar: Časni Sude, mi smo na otvorenoj sednici.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, u svetlu ovoga svega šta smo 
sada razgovarali gospodine C-061, recite mi pored toga što svedočite protiv 
mene da li ste vi takođe osumnjičeni od strane ove institucije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja ne svedočim protiv vas ...

TUŽILAC UERC – RECLAF: Časni Sude ..

SUDIJA MEJ: Hoćete da kažete da je ovo bilo za privatnu sednicu?

TUŽILAC UERC – RECLAF: Da, upravo tako.

SUDIJA MEJ: Vraćamo se na privatnu sednicu.

(privatna sednica, odlukom Pretresnog veća otvorena za javnost)
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sekretar: Sad smo na privatnoj sednici.

SUDIJA MEJ: Da, svedoče C-061, možete odgovoriti.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Gospodine Mej ...

SUDIJA MEJ: Ne, vi ste izneli jednu tvrdnju svedoku i on treba da ima šanse 
da odgovori. Ima li nešto šta želite da dodate?
 
SVEDOK C-061: Da, pa on je tvrdio da ja svjedočim protiv njega. Ja ovde 
svjedočim istinu, ni protiv ni za. Onako kako znam. Drugo šta je bilo pita­
nje? Molim.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa pitanje je bilo da li ste vi takođe 
osumnjičeni od strane ove insitucije? Jesam li ja u pravu ako tvrdim da ste 
osumnjičeni?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Meni je rečeno kad sam počeo prve kontak­
te sa Tužilaštvom i istražiteljima ovog Tribunala, da sam ja i osumnjičena 
osoba.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A zbog čega ste osumnjičeni, da li su 
vam to objasnili?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Da, po određenom paragrafu iz optužnice 
koja tereti vas.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Međutim vi niste optuženi, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Po onome šta je prijedstavnik Tužilaštva iznio, 
ja mislim da to Tužilaštvo treba da odgovori, ponovo ako je potrebano.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, pa sobzirom da se vi kajete i da 
kako kažete, imate odgovornost, a sobzirom da tvrdite da se desilo ono šta 
se nije desilo jer to od vas očekuje tužilac, a kažete da se niste nagodili, da li 
znate šta su razlozi da vas ne uhapse?

SUDIJA MEJ: To nije na njemu da odgovori.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, gospodine C-061, a recite mi on­
da da preciziram ovo drugo pitanje, da li ste vi prvo izrazili želju da svedoči­
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te ovde ili ste prvo postali osumnjičeni, pa ste posle došli na ideju da svojim 
svedočenjem optužite mene za te zločine počinjene u Hrvatskoj?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Da budem precizan. Meni je prijedlagano 
da budem svjedok u jednom drugom istražnom postupku još krajem 2000. 
godine, 2001. godine, međutim ja sam odlučio da želim kada Međunarodni 
tribunal bude imao svoju ispostavu u Beogradu, odnosno kad budu vlasti Ju­
goslavije prihvatile Međunarodni tribunal na svojoj teritoriji, oni su mi nudili 
da pređem u Banja Luku da bih svjedočio, međutim ja nisam mogao ići u 
Banja Luku, nisam imao državljanstvo, nisam imao nikakav pasoš, ni Jugosla­
vije ni bilo koji drugi, plašio sam se da ako pređem tamo neću dobiti ponovo 
mogućnost da se vratim gde sam živio u Beogradu, to je prvi slučaj. Drugi 
je bio kada sam čuo preko medija svoje ime u optužnici Tribunala protiv 
Slobodana Miloševića ja sam osetio potrebu i obavezu iz prije svega ličnih 
razloga da javim, da uspostavim kontakt sa Tribunalom, da predstavnicima 
Tužilaštva kažem sve ono šta znam o događajima uključujići i moje učešće i 
to je bio razlog zašto sam ja tražio kontakt sa Tribunalom, taj kontakt je uspo­
stavljen i razgovori su počeli i oni su snimljeni, predstavljeni i imate ih ovde 
vidim, kod sebe i sada ih prezentujete djelove tih razgovora.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da li iz ovog opširnog objašnje­
nja ja mogu da izvučem konstataciju da ste vi, kada ste davali ovu izjavu 
znali da spadate u red osumnjičenih, je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije. Nije. Svaki put, predstavnik početkom 
svakog razgovora rečeno je koji je moj status i koja su moja prava. Znači 
da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Pošto se i ovo odnosi dalje na za­
tvorenu, da bih izbegao reagovanja, možemo da nastavimo na zatvorenoj. 
Recite mi molim vas, u izjavi koju ste dali istražiteljima vi navodite kako vaše 
pismo od 12. januara, neću da ga citiram pošto je bilo predmet razgovora, 
dugog razgovora između vas i istražitelja i prestavnika druge strane, da vaša 
pismo niste pisali vi, je l’ to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam to pismo potpisao, a sastavio  ga je po 
konceptu Borivoje Rašua. 12. januara 1992. godine ako je o tome reč.

TUŽILAC UERC – RECLAF: To je ponovo tabulator 79 sa ona dva pisma iz 
januara.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači napisao je Rašuo. Je l’ vi hoćete 
da kažete da vi niste umeli da napišete odgovor ili ste se u stvari slagali sam­
nom, a Rašuo nije, pa ste vi ipak prihvatili njegov tekst jer niste imali svoj 
stav ili koja bi drugo mogla da bude poenta ili svrha objačnjenja da vam je 
neko pravio nacrt vašeg pisma?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam imao svoj stav, ali on je bio vještiji i 
u pisanju i u retorici, a i savjetovao me je da to budu razlozi zbog čega bi 
trebalo tako. Ja sam se složio sa njegovim mišljenjem. Ali zato što sam mu 
verovao. On je bio politikolog po obrazovanju, ja sam stomatolog. Ali imao 
sam politički stav.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a da li je on izrazio tačno vaše 
stavove?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Osnovne stavove što se tiče nekim mojih 
pozicija izražavao je, a rekao sam već, on je to malo, rečeno literarnim jezi­
kom, nakitio.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a da li je poznato da je taj Rašuo 
posle onog mitinga u Beogradu 9. marta otišao u Demokratsku stranku koju 
su tada predstavljali Mićunović, Koštunica, Đinđić, je l’ tako ili ne?  	  
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja to nisam znao, ja znam da je on iz infor­
macija pre dve godine savetnik i tako se predstavlja javnosti u Demokratskoj 
stranci čiji je predsjednik danas Zoran Đinđić.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da, sadašnji premijer ove marionetske 
vlade u Beogradu.	
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: U to vrijeme mislim da nije bio u Demokrat­
skoj stranci. Ali ne znam sigurno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, da li je on bio vaš glavni savet­
nik za politička pitanja sve to vreme? I vaš prijatelj.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako je, postao je moj prijatelj i moj politički 
savetnik.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, ja sam shvatio iz jednog dela 
vašeg odgovora na traci da je to pismo bilo napisano u klimi i atmosferi koju 
sam ja stvorio maltene da je Rašua išao meni na ruku onako, šaljući to vaše 
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pismo sa onim najcrnjim kritikama upućenim na moj račun. Je l’ tako ili ne? 
Šta je bio, šta je bila svrha?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Bilo je moje razmišljanje unazad. Ja mogu 
da govorim o činjenicama iz tog vremena i svojim razmišljanjima iz kasnijeg 
vremena o tim događajima.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Recite mi da li je tačno da je 
svrha tog vašeg pisma bila da vi što je moguće više kompromitujete ono 
šta sam ja radio?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne da kompromitujem već da iskažem svoje 
političke stavove i da se suprotstavim konceptu koji ste vi nametali narodu 
Krajine odnosno koji ste prihvatili bez prethodnog, prethodne saglasnosti 
naroda ili predstavnika vlasti u Krajini.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, da li je tačno znajući tada za su­
kobe Milošević - Šešelj bio inicijator da se potpiše koalicioni sporazum izme­
đu vas i Šešelja u Beogradu u februaru 1994. godine? Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li je tačno da je na osnovu tog ko­
alicionog sporazuma kojeg ste vi i Šešelj potpisali Srpska radikalna stranka u 
martu 1994. godine dobila mesto predsednika Skupštine Republike Srpske 
Krajine koji se zvao Branko Vojnica. Je li to tačno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li je tačno da tada u stvari Milan 
Martić kao predsednik Republike Srpske Krajine nije hteo da vas imenuje za 
mandatara vlade već Borislava Mikelića čime je taj koalicioni sporazum bio 
doveden u pitanje.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Martić je imao obavezu da iz skupštinske veći­
ne prijedloži predsjednika vlade. Konstatovano je potpisima da je formirana 
skupštinska većina i da je predlog skupštinske većine da to budem ja. Martić 
znači nije ispoštovao tu proceduru već je nametao Borislava Mikelića. To je 
bio vaš izbor kako sam čuo kasnije. Od njega.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, šta ste čuli od njega nije bitno, 
bitno je znači da nije hteo da prihvati vaš koalicioni sporazum sa Šešeljem, 
da vam se prepusti vlada, je l’ tako? 
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SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nije ispoštovao Ustav Republike Srpske Kra­
jine da se mesto predsjednika vlade prepusti skupštinskoj većini, predstavni­
ku skupštinske većine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ali onda ste vi insistirali da Rašuo 
mora biti ministar za informacije u Vladi Mikelića. Je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ja sam prvo tražio da to bude Lazar Macura 
ministar informaisanja. Sa tim se nije složio Martić i Boro Mikelić, odnosno 
Martić.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali su prihvatili onda Rašua koji je bio 
još gori, je li?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Prihvatili su, jer se sa tim složio Jovica Stani­
šić.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A recite mi jeste li vi onda postali mini­
star inostranih poslova u toj vladi?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Jesam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I istovremeno kontrolisali, kako bih re­
kao, skupštinsku većinu?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne. Srpska demokratska stranka čiji sam ja 
bio predsjednik nije imala skupštinsku većinu, niti je imala većinu ministara 
u Vladi. Takav je bio raspored političkih snaga i u skupštini i u vladi.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li se sećate da je taj vaš Rašuo, 
znači član vaše stranke, vaš kako kažete prijatelj, vaš politički savetnik sve raz­
govore i pregovore sa Hrvatskom opstruirao i sve vreme objavljivao članke 
protiv mene? Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rašua je bio protiv pregovora vlade i mog 
učešća u pregovorima sa Hrvatskom o ekonomskom sporazumu, to je bio 
razlog da napusti vladu, da prekine lične i političke kontakte samnom i da 
ne samo postane opozicija, već vrlo aktivni kritičar mene i moje politike. Šta 
je u to vreme govoro vama, ne mogu sada precizno da se sjetim, nemam 
neki podatak, ne mogu komentarisati, ne znam na šta konkretno mislite.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa dobro, je l’ vam bar maglovito po­
znato koliko je bar ovako rekao bih, najnižih mogućih napada on napravio 
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na mene? Pretpostavljam po vašim instrukcijama ili možda nije po vašim 
instrukcijama.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Od oktobra mjeseca 1994. godine mi smo 
prekinuli politički kontakt, on je postao moj politički protivnik.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kad je postao vaš politički protivnik?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Od jeseni 1994. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa ja imam ovde podatak da je on sme­
njen sa mesta ministra decembra 1994. godine.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Mislim da je počeo protivljenje odmah na­
kon što smo počeli ekonomske pregovore sa Hrvatskom. Podnio je ostavku, 
nije smijenjen. On je podnio ostavku na mjesto ministra jer se nije slagao sa 
politikom vlade i nije se slagao sa mojom politikom lično. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, zašto kažete da je navodno 
Jovica Stanišić odobrio da on bude ministar, on to ni je naravno mogao da 
odobrava ili ne odobrava jer to nije bio njegov posao, ali vi znate da je on 
bio u vrlo lošim odnosima sa Jovicom Stanišićem.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Aprila meseca 1994. godine, kada su vođeni 
razgovori o sastavu nove Vlade Republike Srpske Krajine, razgovori su vo­
đeni u rezidenciji Martićevoj u Beogradu iznad Zvezdinog stadiona, na tim 
razgovorima prisustvovao je Jovica Stanišić, Brana Crčević i još neko, ja sam 
govorio o situaciji kada sam predložio da ministar informisanja bude Lazar 
Macura, Martić se suprotstavio, ja sam rekao neka bude Borivoje Rašua. On­
da je Martić rekao, on je još gori, a onda je Jovica Stanišić Martiću klimnuo 
glavom, znači u redu je i onda je Martić rekao, u redu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ja sada ne mogu da ulazim u 
to klimanje glavama, ali molim vas. Vaš politički savetnik, vaš prijatelj, vaš 
ministar, vaš alter ego kako bih rekao, sami kažete opstruira sve pregovore 
sa Hrvatskom, a vi govorite o nekakvoj postepenoj integraciji sve vreme u 
onim razgovorima koje smo gledali na traci. O kakvoj se to onda postepe­
noj integraciji Krajine u Hrvatsku i rešenje položaja Srba u okvirima Hrvatske 
može govorti? Tim istim istražiteljima vi kažete da sam ja torpedovao vaše 
mirovne napore i da ste vi bili za mirno rešenje, a ja za rat.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Odgovor na prvo pitanje. Borivoje Rašua 
imao je politički uticaj na mene u januaru mjesecu 1992. godine, Borivoje 
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Rašua nije imao politički uticaj na mene u jesen 1994. godine i 1995. godine 
kad su počeli pregovori, a vi ste torpedoveli plan Z-4, jer ste Martića naveli 
da ga ne uzme u razmatranje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Odakle to znate?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Rekao je Martić.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Vi svedočite o tome šta je rekao 
Martić. Dobro.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tako smo se ponašali zbog toga.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A recite mi molim vas da li je u Glini 9. 
februara održana sednica skupštine kojoj vi niste hteli da prisustvujete i da je 
tada, nakon rasprave usvojen Vensov plan?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Tačno je da je to bio dio Skupštine Republike 
Srpske Krajine koji je sazvao Mile Paspalj, da je ta skupština prihvatila Vensov 
plan na način kako sam to već govorio, uz učešće generala Adžića idrugih 
generala, Kostića, Branka Kostića, Jugoslava, članova Vlade Srbije, znači broj­
ne delegacije iz Srbije. Ja sam o tome već rekao, način kako je ta Skupština 
prihvatila Vensov plan odnosno tako što ste ga vi nametnuli.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, a prethodno ste rekli da ste vi 
sa onog trodnevnog sastanka u Beogradu sa Predsedništvom Jugoslavije 
pobegli. Je l’ tako? 
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Pa najprostije objašnjenje je da se nisam 
hteo vratiti više pod tu torturi i mučenje. Ja sam svoj stav iznio, nisam imao 
više šta da dodam, nije nikako više bilo razloga da se mene lično muči na 
toj sednici.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da li ste vi posle toga rekli kako 
vam je navodno Jovica Stanišić ispričao da sam ga ja zadužio da vas uhap­
si?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Kad je Jovica Stanišić bio u Kninu, komentari­
sao je te događaje unazad i rekao je, mogao sam da se ponašam na taj način 
da skupština prihvati plan, a ja da se složim da odlukom skupštine i na taj 
način ja bi politički opstao i onda je bio njegov komentar da mu je predsjed­
nik Milošević rekao da me uhapsi tom prilikom.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Šta sam mu rekao, nisam čuo jasno?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Da mene uhapsi.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kojom prilikom?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Kada je bila diskusija odnosno nametanje 
Vensovog plana za vreme trodnevne sjednice Predsjedništva u Beogradu 
marta 1992. godine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa dobro, da li imate neko objašnjenje 
da ako je tačno dakle da sam mu to rekao i ako je tačna vaša pretpostavka 
da je on bio moj lojalan saradnik, da bi on to vama ispričao?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: On je rekao da je njegova procjena bila, ja 
ne znam da li je on tu svoju procjenu samnom podelio ili ne, da bi to vama 
nanijelo političku štetu. Ja sam mu rekao, što me niste uhapsili? Ja bih na taj 
način postao politička žrtva, vidljiva politička žrtva, a do tada sam bio nevi­
dljiva politička žrtva vaše diktature.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako ste vi bili nevidljiva politička žrtva 
kad sam vam ja javno napisao pismo?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Vi ste to radili tri mjeseca.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, od kad ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Na isti način, prihvatiti i bezulovno, znači 
nema diskusije o modifi­kaciji, nema modifi­kacije, nema razgovora o ničemu 
već samo da ja prihvatim ono na šta ste vi već dali saglasnost. To je bio vaš 
stav. Od novembra 1991. godine, decembra, pa onda pismo, pa januar, pa 
februar ...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, znači vi ste rekli da smo se mi 
prvi put videli negde oktobra 1990. godine kad ste razgovarali da li da idete 
na izbore i eto, vi ste sledili nekakvu moju politiku od oktobra 1990. godine 
do novembra 1991. godine kada smo mi došli u sukob. Je l’ tako? Znači 
ta vaša eto, kako bih rekao povezanost sa nekakvom mojom politikom je 
trajala nekih 11 meseci. Mada se ono dolaženje da pitate za izbor ne može 
povezivati ni sa kakvom mojom politikom, jer to i nije bio nikakav susret. 
Dakle, šta ćemo sad?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Direktna veza moja, kontakt u vezi sa vašom 
politikom bio je od 11. avgusta 1990. godine. Znači nisam vas lično vidio, 

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



Utorak, 26. novembar 2002. / Svedok C-061 (Milan Babić)  

FOND ZA HUMANITARNO PRAVO

599

ali mi smo kontaktirali preko Slobodana Vučetića. Vi ste tada poručili preko 
Borislava Jovića da ćete poržati sve, svaku našu političku borbu, da će JNA bi­
ti garant te naše političke borbe, konkretno znači i provođenja referenduma 
koji je u to vreme bio aktuelan. To je bilo direktno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sačuvaj me Bože. Dajte molim vas da 
se razumemo. Vi preko Vučetića meni šaljete poruku da samnom hoćete da 
razgovorarate, a ja na letovanju, je l’ tako? I dobijate odgovor da možete 
da razgovarate sa Jovićem, jer vaša pitanja mogu da se rešavaju ako se šta 
žalite na nivou Jugoslavije, a ne na nivou Srbije. I to je sve šta vi dobijate 
kao odgovor. Vi dobijate odgovor za pitanje tehničko, da vas primim. A ja 
kažem, javi se Joviću.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Ne, ne. Slobodan Vučetić je rekao da ste ta­
mo vi, Kadijević i Jović...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I još jedno 3.000, 4.000 gostiju.
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: O ostalim gostima ne znam. I da ste tamo 
zajedno i da se javimo Joviću, da pošaljemo zvanični zahtev za prijem, da će 
nas on saslušati i da će nam on reći.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. To da se javite je valjda pret­
postavljam logično na adresu koja je adekvatna pošto je reč o saveznom 
Predsedništvu, ali molim vas. Usvojila je, dakle, skupština Vensov plan. Da li 
je tačno da je ogromna većina građana i pored vašeg neprihvatanja plana 
Krajine bila bezuslovno za mir i da su letci i referendumski plakati koje su vaši 
ljudi lepili po Kninu samo unosili zabunu u narod? Je li to tačno ili nije?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Sljedeće je tačno. Da je 5.000 građana znači 
veliki broj građana Knina bio na mitingu i dao meni podršku još znači na kra­
ju sednice u Beogradu, znači to je početkom februara mjeseca. A da bismo 
stvarno dobili jasnu sliku odnosno da... Oko toga za šta građani jesu i za šta 
građani nisu, mi smo imali namjeru da raspišemo referendum da se građani 
izjasne da li su za prihvatanje Vensovig plana u potpunosti i bezuslovno ili su 
za prihvatanje Vensovog plana uz modifi­kacije o prijedloge Vlade Republike 
Srpske Krajine.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas ...
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: I taj, što se tiče cijepanja i bacanja letaka, ja 
znam slučajeve znači da je komandant brigade u Gračacu koja je bila dvoj­
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nog naziva i Prva partizanska brigada i Prva brigada TO, zabranjivao znači 
javno informisanje građana o tome i slične stvari. Znači nije došlo do toga 
prosto, mislim nije bilo političke snage i moći da se to realizuje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas da ...

SUDIJA MEJ: Poslednje pitanje za danas gospodine Miloševiću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Moje poslednje pitanje, gospodine Mej, 
odnosi se na informaciju komande Devetog korpusa od 20. februara 1992. 
godine koju je druga strana dostavila, to je SA034420. Ja ću da citiram, po­
što ste imali tu informaciju u rukama, pa bih želeo da čujem, samo delove, 
šta piše u toj informaciji koja je upućena Komandi Druge armije. Komandi 
Druge vojne oblasti. “Samo koncipiranje Babićevih i Vensovih uslova u let­
ku, većini glasača koji nisu dovoljno upoznati u razvoj situacije dovodi u 
situaciju da pri prvom pogledu na letak odmah odbace varijantu ‘B i da daju 
punu podršku prvoj varijanti”. Prva varijanta je vaša, je l’? “Sa druge strane, 
svi građani Krajine su bezuslovno za mir i dolazak ‘Plavih šlemova’, pa tako 
referendumski plakati uglavnom unose zabunu tako da narod više ne zna 
kome da veruje. U Glini je 16. februara održna Skupština Republike Srpske 
Krajine pod predsedništvom Mileta Paspalja i donela odluku o razrešenju 
Babića sa mesta predsednika Republike kao i da se uskrati poverenje čitavoj 
Vladi Krajine”. I piše, ta sednica za koju vi tvrdite da je bila pod pritiskom, 
“sednici prisustvovalo 85 poslanika od kojih su 74 bila za tu odluku, 8 protiv, 
a 3 poslanika se uzdržala od glasanja. Već u 18.55, na srpskom radiju u Kni­
nu, obavljen je telefonski razgovor sa Milanom Babićem u kome on iznosi 
da je sednica u Glini nelegalna i da je održana po nalogu iz Beograda”. To 
je sledeće. Dalje, pošto je ovo prilično dug izveštaj ...

SUDIJA MEJ: Ne, gospodine Miloševiću, mislim da ne možemo sada u to 
da se upuštamo ovog trenutka. Da li želite da postavite neko pitanje vezano 
konkretno za taj pasus na koje svedok može brzo da odgovori. Ako ne može­
te, onda je bolje da ostavimo za sutra.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U vidu pitanja ću mu postaviti evo, je­
dan od poslednjih citata koji sam hteo iz ove depeše da citiram. “Milan Ba­
bić nastoji da na svaki način zadrži vlast u Krajini. Kad je video da neće imati 
podršku Skupštine, na prečac je doneo odluku o osnivanju novih opština i 
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to u onim selima u kojima ima sebi lojalne predstavnike. Posebno je uočljiva 
činjenica da neka veća mesta u Republici Srpskoj Krajini koja su do reorgani­
zacije opština šesdesetih bila opštinska sedišta, Udbina, Kistanje, sada nisu 
dobila opštine iako svako od tih mesta ima više stanovnika nego većina 
novoformiranih opština zajedno. Za sazivanje svoje Skupštine poziva se na 
član 78 Ustava Republike Srpske Krajine po kome i predsednik ima pravo da 
sazove skupštinu”. Dakle, ne samo da niste poštovali ni odluke Skupštine, 
ni sve preporuke koje smo mi davali, nego ste nastojali da po svaku cenu 
zadržite svoj politički uticaj u svoju vlast u Krajini upravo na ovom pitanju 
na kome smo se kofrontirali u vezi sa prihvatanjem Vensovog plana. Je li to 
tačno ili nije gospodine C-061?
SVEDOK C-061 – ODGOVOR: Nove opštine koje sam inicirao da se formira­
ju bila su područja nazvana kasnije takozvane “ružičaste zone”, a to su bila 
područja, delovi Republike Srpske Krajine koji su se pripojili referendumom 
jednoj od opština u Krajini, a nisu bili obuhvaćeni Vensovim planom. To je 
bio jedan politički način da se istakne njihova pozicija i da se tome da od­
govarajući značaj i ukaže na problem. A drugo jeste, da li sam ja hteo da 
ostanem u politici, hteo sam.

SUDIJA MEJ: Ne, imamo li mi broj tog dokumenta?

TUŽILAC UERC – RECLAF: To nije dokazni predmet, to je jedan od dokume­
nata koje smo mi pružili gospodinu Miloševiću u okviru materijala po Pravilu 
68. Mi nemamo prevod, imamo samo dokument na srpskom.

SUDIJA MEJ: U redu, predajte to nama, mi ćemo da zatražimo prevod.

sekretar: Sledći broj dokazni predmeta je 59, za Odbranu. D 59.

TUŽILAC NAJS: Samo trenutak.

SUDIJA MEJ: Sada ćemo da prekinemo sa radom. Da li smo sada na privat­
noj sednici? Onda da pređemo na javnu.  

sekretar: Časni Sude, mi smo na javnoj sednici.

TUŽILAC NAJS: Neće biti vremena da se završi sa svedočenjem sledećeg 
planiranog svedoka pre Božića, a mislimo da bi bilo neprikladno da njegovu 
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izjavu, da njegovo svedočenje slušamo iz dva dela. On stoga neće da bude 
pozvan pred ovaj Sud bar do januara meseca. Mi ćemo do četvrtka pre 
podne najkasnije pronaći i imenovati druge svedoke, kako bi popunili ovaj 
ostatak od tri plus jednog dana koliko nam ostaje posle okončanja svedoče­
nja ovog svedoka. To bi po mojoj računici trebalo da bude u petak sledeće 
nedelje. 
	
SUDIJA MEJ: Da. 

TUŽILAC NAJS: Tako je. Što se tiče sledećeg planiranog svedoka, postoje 
brojni problemi. Moguće je da ćemo se u narednih nekoliko dana, u skla­
du sa odredbom o dokumentaciji, obratiti Pretresnom veću za posebnu po­
moć. Mislimo da će za to da bude dovoljno vremena, sobzirom na vreme ko­
je imamo od danas do dolaska svedoka pred Sud. Mislimo da će Pretresno 
veće moći da nam pomogne u tome jer se radi o stvarima koje nisu, za koje 
smatramo da nisu u nadležnosti podnosioca. Sledeća tačka se tiče hronolo­
gije koju Pretresno veće zahteva, ona je pripremljena i biće podneta sutra. 
Sve to je u ovom trenutku uglavnom poreklom iz optužnice ili razgovora 
pre suđenja, ali u svakom slučaju paragrafi u ovim dokumentima obezbeđu­
ju, upućuju na dalje izvore osnovnog materijala i to sa više nivoa. Pretresno 
veće će možda želeti da uputi optuženog na razne moguće načine pristupa 
ovom dokumentu. Mi smo pokušavali da pronađemo te pristupe, prilaze 
koji bi bili podobni za dogovor, i ukazujući na dogovore oko tih pristupa, 
možemo da uštedimo vreme koje će onda biti upotrebljeno kako za glavno 
tako i za unakrsno ispitivanje. 

SUDIJA MEJ: Da. Dobro, videćemo hronologiju kada ona pristigne. Ako po­
stoje stvari koje neće biti predmet sporenja, pozvaćemo optuženog da se sa 
njima složi. Vi treba da obezbedite optuženom vašu listu svedoka, ili vašeg 
narednog svedoka, i to što pre možete, tako da on može da se pripremi.

TUŽILAC NAJS: To će biti sutra popodne ili najkasnije u četvrtak ujutro. 

SUDIJA MEJ: Dobro, hvala vam. Vrlo dobro. Sada ćemo da prekinemo sa 
zasedanjem. Svedoče C-061, hoćete li, molim vas, da se vratite u ponede­
ljak ujutro.  
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